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Alin Bozbiciu 
 
Născut în 1989 în Sângeorz-Băi, România, trăiește și lucrează în Cluj. 
 

 

         Educaţie 
  
2013 Absolvent al Universității de Artă și Design, Cluj, România 
 

Expoziţii 
 
2017   Art Encounters - bienala de arta contemporana, Timisoara/Arad, RO 

2017   Did It Happen, Untilthen gallery, BE 

2016   After The Sacrifice, Untilthen gallery, FR 

2015   The Keen Observer, Doris Ghetta gallery, IT 

2014   Mirror Stage – Seven Studies of Composition, works by Cornel Brudascu and 

           Alin Bozbiciu curated by Maria Rus Bojan, le Plafond, Amsterdam, NL 

            

2014   Tales from the valey, Galleria Doris Ghetta, IT 

2013   START POINT PRIZE 2013, Victoria Art Center, Bucuresti, RO 

2013   ESSL ART AWARD CEE 2013, 

           The Exhibition, Essl Museum, Klosterneuburg/Wien, A, 

Nominees’ Exhibition, Victoria Art Center for Cultural Contemporary       

Production, Bucureşti, RO 

2013  Beyond Representation: Challenges of Contemporary Painting, Michael 

Boremans 

           And Frank Demaegd, in dialogue with Maria Rus Bojan end Horia Avram, 

           Spaţiu Intact, Fabrica de Pensule, Cluj, RO 

2013   Green & Brown, Accademia di Belle Arti, Macerata, IT 

2013   My Salon, Galeria Quadro, Cluj, RO  

2012   Give me the future,   Fabrica de Pensule,  Cluj, RO  
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Alin Bozbiciu este un artist tânăr, talentat, reprezentând 
pictura figurativă a Școlii Cluj din România. El excelează în mediul 
de pictură în toate faţetele sale. Un stil moale cu perie largă și 
utilizarea abundentă a vopselei sunt caracteristice stilului 
său. Paleta rumenește pe spectrul culorilor pământului și a culorilor 
grisaille cu izbucniri de culoare foarte rare. 

Artistul este pasionat de subiecţii din propria sa 
înconjurătoare și de reprezentarea unor indivizi familiari sau chiar 
înrudiţi. Animale, în special câini, joacă în multe din picturile 
sale. Subiecţii sunt stabiliţi în poziţii private, intime, de obicei, 
singure și aparent neasumate. Deseori privirea lor este întoarsă pe 
podea, trupurile lor se îndoaie sau se îndoaie, ceea ce transmite un 
sentiment că oamenii descriși sunt abandonaţi sau scufundaţi în 
gânduri private. Câinii întăresc intimitatea momentului și creează o 
legătură emoţională între persoana din imagine și spectator. După 
o nouă contemplare, uneori se observă detalii în imagini care 
implică prezenţa altora. 

Bozbiciu este dedicat subiecţilor săi în repetiţie constantă, 
munca în serie este o metodă principală a operei sale. Îi permite să-
și studieze subiecţii în diferite formate și variante, eliminând clisele 
conţinutului și reprezentării. Această metodă obligă privitorul să 
privească mai aproape pentru a distinge motivele. În acest fel, 
Bozbiciu pune la îndoială și provoacă percepţia noastră asupra 
imaginilor. În ciuda faptului că pictura lui este figurativă, este de 
asemenea extrem de aloofă doar sugerând lucrurile în loc să fie 
explicită. Multe sunt lăsate ambigue și deschise pentru interpretare 
sau asociaţii ale spectatorului. Mișcările mari ale pensulei sunt un 
instrument de transmitere a emoţiilor și senzualităţii care nu conţin 
conţinut. De aceea, munca lui cere să fie privită din nou și din nou 
pentru a fi văzută. Ei își dezvăluie calităţile lor corecte atunci când 
se întâlnesc cu devotament. 
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BASILIU BUZDUG 
 

 

 

Din cauza unui morb ce mă ţinu legat de pat în tot decursul lunilor octombrie şi 

noiembrie 1966, numai în zilele acestea [îmi] veni la cunoştinţă un articol din nr. 77 al 

„Albinei” în care domnul „profesor gimnazial şi asesor consistorial Leon Pavelea” replică la 

articolul publicat mai înainte în „Albina” – precum ştiu nu de mine – şi atingător de 

neplăcerile ce le avui cu Reverendisimul domn vicar Grigore Moisil. Dacă domnul „profesor 

gimnazial şi asesor consistorial” în articolul său rămânea, pe lângă scopul ce şi-l propuse „a 

răspunde pe scurt” numai, încât se face amintire de persoana sa, lăsând „criticarea 

corespondenţei celor mai mulţi grăniceri” altor „persoane competente”: atunci nu m-aş fi 

văzut îndemnat a lua pana spre apărare, deoarece partea respectivă a articolului domniei-sale 

nu merit nici o atenţie sau considerare. Domnul, adică nu neagă, ca fiind provocat din     

parte-mi a se exprima asupra rezultatului examenelor din religia propusă de Reverendisimul 

domn vicar Grigore Moisil tăcu tăcerea peştelui, iar cauzele ce le aduce pentru tăcere sunt aşa 

de uşoare, încâlcite şi nefondate, încât domnul „profesor gimnazial şi asesor consistorial” 

făcea mai bine a şi-l ţine pentru domnia-sa, căci ne aduc aminte zisa: „să fim cu vorba”. Să 

auzim numai! 

Domnia-sa tăcu în Comitet: 

a) Pentru că „de cât a vorbi vorbe vătămătoare şi nesocotite, a vrut şi vrea mai bine: 

tace” – va să zică, domnul „profesor gimnazial şi asesor consistorial” vorbeşte, sau vorbe 

vătămătoare şi nesocotite sau – tace; a treia nu ştie! Căci dacă mai ştia ceva, atunci putea    

să-mi răspundă că am sau nu am drept – alta n-am cerut. Fireşte, a afirma aserţiunea mea, 

precum cere adevărul, nu vru, a o nega nu pot. Îţi mulţumesc însă, domnule profesor, că încă 

acum în „Albina” recunoşti că examenele din religie au fost slabe! 

b) Domnul „profesor gimnazial şi asesor consistorial” nu-mi răspunse în comitet, 

cugetând că „prin tăcere” a respins „calomnia” mea. 

Despre „calomnie” voi vorbi mai la vale, acum să rămânem la „tăcere”. 

Toată lumea ţine că „cine tace, afirmă”, numai domnul profesor gimnazial şi asesor 

consistorial Leon Pavelea crede din contră. Lăsămu-l să creadă! 

c) Şi tac, pentru că „a califica progresul domnului vicar ca profesor şi catehet 

înaintea Comitetului, zic nu era cu cale şi nici – onest -, căci a judeca peste abilitatea unui 

individ care, împreună cu dânsul, conlucra ca ales de întreg comitatul în corul profesoral nu e 

competenţa sa, ci a dregătorilor scolastici supremi”, iar dacă aceasta ar fi şi făcut-o     

domnia-sa, ar fi fost – vorbe-n vânt, fără valoare, pe care nimeni nu ar da nici un ban rău. 

Mărturisesc că acest conglomerat de cuvinte nu-l pricep prea bine: nu afla cu „cale” şi 

„onest”, pentru că nu simţi „competent”! 

Dar, apoi, cine să fie competent, dacă nu un „profesor colega”? Şi apoi în conferinţe 

eşti competent domnule profesor? Sau doară taci şi acolo? Mergem mai încolo. 
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Domnul profesor gimnazial şi asesor consistorial e competent a judeca asupra 

domnului vicar numai „între patru ochi” sau numai când îl laudă, cum face aceasta şi în 

articolul său, deloc după ce-şi mai repetă [o dată] necompetenţa, zicând că „însuşi a 

recunoscut din materia propusă cu toată diligenţa de către domnul catehet, cum că a 

corespunde mai pe sus (?!!) obligaţiei sale”. 

În fine, comitetul e „patronul” gimnaziului şi, ca atare, are lipsă de informări drepte! 

Te asigur domnule profesor gimnazial şi asesor consistorial că numai de la dumneata 

depindea ca cuvintele dumnitale să nu fie „vorbe în vânt, fără valoare, bani răi”. 

d) Domnia-sa tăcu, în fine, din „reverenţă către domnul vicar şi meritele sale pentru 

district”. 

Reverenţa e o virtute, aceasta e drept, însă o las domnului preot şi asesor consistorial 

a judeca, că până unde are să meargă reverența către un om? Şi vatămă-se dânsa prin 

mărturisirea adevărului? Despre merite, pe scurt, mai la vale. 

Iaca cauzele ce ni le descopere domnul profesor gimnazial şi asesor consistorial 

Leon Pavelea, pentru tăcerea dânsului în comitet şi cred că oricine va vedea că domnia-sa a 

vorbit (în „Albina”) ca să „fie cu vorba” sau că e tot atâta împins de „împrejurări”, aşadar fără 

convingere despre cele vorbite. 

Dacă pentru această parte a articolului domniei-sale îi sunt dator ce recunoştinţă, 

apoi nu pot trece cu vedere cealaltă parte în care îmi aruncă cu o uşurătate surprinzătoare 

„calomnia şi infamia” faţă cu întreg statul preoţesc. Sau că domnul profesor gimnazial şi 

asesor consistorial n-are nici idee despre însemnarea acestor cuvinte sau dacă domnia-sa se 

face însuşi vinovat de aceste fapte negre. 

Domnule profesor gimnazial şi asesor consistorial! 

Dumneata ai fost – de nu greşesc – şi un an în academia juridică din Sibiu; acolo 

doar vei fi auzit că a calomnia înseamnă: „Cel ce denunţă pe cineva la autorităţi pentru 

incriminare nesocotită, ori a-l inculpa aşa încât inculpaţiunea aceasta ar putea da ocazie la o 

cercetare formală din partea autorităţilor asupra acuzatului sau cel puţin de luare de informaţii 

despre dânsul, comite incriminarea de calomnie”, şi prin urmare calomnia e crimă, iar 

cuvântul „infamie” temându-mă că nu l-ai auzit în Sibiu, trebuie să ţi-l explic eu aşa: Infamia, 

va să zică, „fără onoare, un individ adică, care şi-a pus onoarea sau reputaţia (estimare 

publică) cum se zice – în cui”. Cuget să încep cu definiţia infamiei din dreptul roman, dar 

fiindcă infamia germană sau familia statorită în dreptul german mai nou, deşi deosebită de 

infamia romană, coincide totuşi în multe puncte cu aceasta, voiesc să vorbesc de infamie 

statorită în dreptul german. Efectele ei, în genere, nu se întind la unele drepturi private, fără 

numai la reducerea abilităţii de drept, încât este onoarea civică presupunerea – personalităţii. 

De aceea şi sunt urmările infamiei: detragerea oficiilor publice şi neabilitatea de a le mai 

poate îmbrăca; pierderea drepturilor politice cetăţeneşti şi anume: a dreptului activ şi pasiv de 

alegere, excluderea din triburi şi corporaţiuni, detragerea drepturilor politice ce se compet 

nobleţei, etc. 

Din cauza valorii cei mari, a deplinei îndreptăţiri ce o are tot omul în viaţa socială, se 

pronunţa infamia numai în cazurile unei demoralizări totale şi la crime şi mai mari. 

Dreptul penal pronunţă infamia, când ca pedeapsă dreaptă pentru o crimă, când ca o 

urmare a unei alte pedepse, a căreia suferire stă în contrazicere cu demnitatea morală a 

omului, precum este: afişarea numelui său portretului pe furci, expunerea criminalului în 

public, lovirea lui cu lopata, etc. 
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Cu dumneata însă, domnule profesor gimnazial şi asesor consistorial, nu pot vorbi în 

privinţa aceasta, căci în contra unor „defecte” şi zeii se luptă degeaba; datorez însă desluşiri 

onoratului public cititor, că aşa cunoscându-mi faptele şi motivele lor, să judece, dacă m-am 

făcut vinovat de crima „calomniei şi infamiei” faţă cu statul preoțesc sau şi numai 

Reverendisimului domn vicar Grigore Moisil. 

În 17 august a.c. comitetul grăniceresc din Năsăud era pe acolo, a însărcina pe 

Reverendisimul domn vicar Grigore Moisil cu propunerea religiei în toate patru clase 

gimnaziale, deşi fiecare membru al comitetului avea convingerea, ca şi mine, că dumnealui e 

îngreunat cu ducerea a opt oficii (impunându-i-se acum cu deputaţiunea la Pesta şi al 

nouălea). 

Nu le voi repeta aici, căci onoratul public le ştie; voi aminti numai ceea ce se ţine de 

obiectul cerut că, adică domnia-sa aude greu, că e şi gângav de limbă (de altcum neajungeri 

pentru care nu poate omul), dar e şi legat cu propunerea materiei cu totul de carte, defecte de 

care se ştiură studenţii folosi minunat de bine; şi iaca rezultatul respectiv evident! 

Speram, însă, ca comitetul va asculta numai de convingerile sale, cu atâta mai mult 

ca candidaţi de catehet aveau destui, când iată că propunerea aceasta se face în favoarea 

domnului vicar. Văzând că nici un membru nu se scoală pentru interesele junimei, făcui eu 

aceasta, cu sinceritatea ce-mi zace în sânge, anume de la motivul ci înaintea mea – deşi laic – 

propunerea religiei în patru clase gimnaziale nu era un lucru „bagatel” ca în ochii părintelui 

profesor gimnazial şi asesor consistorial Leon Pavelea. 

Drept e că am căzut cu propunerea mea, însă mi-am salvat conştiinţa; vadă acum 

ceilalţi membri ai comitetului cum şi-o vor salva şi linişti, ai comitetului cum şi-o vor salva şi 

linişti dânşii pe a lor! 

Îl poftesc ca conştiinţa lor să le fie aşa liniştită, ca a mea! 

Iaca onorat public cititor, starea ca adevărată a lucrului şi până când domnul Pavelea 

nu-mi va dovedi că cele zise despre domnul vicar sunt neadevărate, până atunci îl declar eu 

de calomniator. 

Încât pentru cealaltă imputare, cum că eu aş nutri o ură neastâmpărată în contra 

întreg statului preoţesc, aceasta e o scornitură tendenţioasă şi asemenea calomniator. 

Eu n-am avut a face, fără numai domnul vicar în modul arătat mai sus. Ori dară 

domnul vicar e – statul preoţesc? 

Scornitură tendenţioasă e şi aceea că eu aş fi fost în contra alegerii domnului 

M.[axim] Pop de profesor gimnazial. Binevoiască domnul Pavelea a citi protocolul de alegere 

şi va afla că domnul maxim Pop fu ales – nu prin majoritatea voturilor, cum schimonosește 

domnul Pavelea adevărul, ci „unanim”. Asemenea e şi „înverşunarea” ce mi-o atribuie că aş 

avea-o în contra persoanei Reverendisimului domn vicar, o insinuare maliţioasă
1
. 

Am opoziţie domnului vicar, - mărturisesc; opoziţia mea a fost însă îndreptată în 

contra preşedintelui comitetului şi de o natură loială şi naţională, căci văzui că slăbiciunea 

domniei-sale dete însă Înaltului Oficiolat districtual, a se amesteca în administrarea fondurilor 

grănicereşti, a destitui amploiaţii casei şi a pune alţii în locu-le, a lua bani din casă şi a-i duce 

la casa de păstrare din Cluj, etc., toate fără a mai întreba de comisia administratoare ori de 

comitet. Acest „prejudiciu” poate deveni foarte fatal pentru timpul când în fruntea districtului 

ar sta un străin – neromân; o temere din parte-mi care nu zace în regiunea neputinței. Afară 

de acestea, studenţii grăniceri din Bârgău care studiau la alte gimnazii şi nu în Năsăud, nu au 

drept a pretinde stipendii din fondul central scolastic, iar fondul de „montur” sau de stipendii, 

                                                 
1
 Albina, Viena, Anul II, 1867, nr. 9, pp. 2-3. 
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la care au drept şi aceştia, se gată – mirare – tocmai atunci când veneau la rând studenţii 

Bârgăului. Faptele vorbesc! 

Iaca cursul cel adevărat al lucrului! Inamicii adevărului şi ai dreptăţii se încearcă 

apoi a încurca, a schimosi lucrul, că se ,poate suspiciona. 

Dacă am zis că denumind profesori la gimnaziu, să se uite la abilitatea specială, iar 

nu numai la reverendă, atunci în lume se buciumă că eu aş fi zărit în toate acestea crearea 

unei „propagande” şi aş fi în contra preoţimii peste tot; dacă comitetul grăniceresc accepta 

propunerea mea spre a alege la comisia fondurilor preşedinte propriu, iar nu pe cel a 

comitetului şi anume întru interesul controlului şi discuţiei libere, atunci propunerea mea a 

urmat din ură către Reverendisimului domn vicar, ba către întregul stat preoţesc, deşi aş putea 

documenta că în sfera mea de activitate am lucrat pentru unii mădulari ai acestuia fără 

asemănare mai mult, decât cei ce mă inculpă şi se uită peste umeri la fraţii de la sate, care 

poartă greutăţile zilei, lucrând cu succes în via Domnului; am lucrat, însă, nu doar pentru că 

sunt numai fiu de preot, cum îi place domnului Pavelea a arunca nu fără maliţie, ca să dea 

calomniilor sale o culoare şi mai întunecoasă, ci pentru meritele cele mari ale preoţimii 

noastre, la care însă domnul profesor gimnazial şi asesor consistorial Leon Pavelea până 

acum încă nu are nicio parte, pentru că domnia-sa numai în anul 1863 se ridica de pe băncile 

şcolii; de altcum îndreptându-se, ne dă foarte frumoase speranţe în viitor. 

Să venim la obiect! 

Nu cumva domnul Pavelea crede şi aceea că excluderea mai multor preoţi veneraţi 

din comitet încă e lucrul meu? 

Domnule profesor gimnazial şi asesor consistorial!  

La „ura şi înverşunarea ce-mi arunci faţă cu Reverendisimul domn vicar şi cu alţi 

„bărbaţi meritaţi” – schiţaţi mai sus – dibui să-ţi mai repet încă o dată că eu nu am avut 

niciodată a face cu Reverendisimul domn vicar ca tare, fără singur numai cu neajunsurile 

preşedintelui comitetului şi a acelora care trăgând lefi din sudoarea grănicerilor, le place a se 

lăsa „meritaţi”, preţuind eu de la dânşii ca să satisfacă numai încrederii puse în ei. 

Atât dumneata, cât şi domnul vicar, nu-mi veţi putea nega că în viaţa privată nu am 

fost cu toată stima şi reverenţa către dumneavoastră. 

Nu e însă vina mea că venim în opoziţie şi anume numai când e vorba de onoruri, 

posturi, salarii şi alte accidente care ne aduc aminte de lipsă, plocon, bairam, gostinărit, 

măsărit, diesină, oerit, văcărit, năpastea, fumărit, etc., de-ale moldo-românilor. 

Cotizaţiile după care ne întindem mâna, aşa imperativ, drept recompensaţie pentru 

„merite” nu mi-a plăcut niciodată. 

De altcum, dibui să ştii cum că adevăraţii fondatori meritaţi se află uitaţi şi măreţele 

umbre ale nemuritorului Marian, care a fost adevăratul autor moral al instituțiilor noastre, a 

devenit obiect de ceartă publică. 

Nu numai „bărbaţii” dumnitale au „merite” faţă cu districtul, - ci şi alţii, dară încă 

mai mult fără ca să se zbuciume după salarii, însă faţă cu meritele adevăraţilor bărbaţi, dibui 

să tăcem cu toţii şi să recunoaştem că am venit la toate numai cam „de-a gata”.  

Domnule profesor gimnazial şi asesor consistorial! 

Tot omul trebuie să poarte conştiinţa însemnătăţii sale, în sine, ştiind că adevărata 

dragoste pentru progres, dibui să se bazeze şi [pe] mărinimozitate şi sacrificare, iar niciodată 

pe egoism. 

Nu voiesc prin aceasta să deneg, nici să micşorez meritele nimănui, pretind însă că 

acelea să se reducă numai la adeveritatea lor faptică. 

Chiar în cazul meritelor adevărate, să vedem cum să exprime la anul 1802, Carnotu 
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ca membru al tribunalului, vorbind în contra consulatului pe viaţă a imperiului! 

Având dânsul „adevăratele” merite ale lui Bonaparte înaintea ochilor, iaca ce zicea 

în tribunal: 

„Faţă cu orice servicii făcute de un cetăţean patriei sale, recunoştinţa publică îşi are 

marginile sale, care a le păşi, nu ierta nici mintea, nici onoarea. 

Dacă cetăţeanul acesta a restaurat libertatea publică şi a întemeiat fericirea patriei, - 

se poate să-i fie atunci recompensaţie chiar sacrificarea fericirii şi libertăţii acesteia? 

Nu va să zică aceasta a nimici lucrurile sale, dacă cineva-şi face „proprietate” patria 

sa, a căreia libertate a susţinut-o el? 

Generalul Bonaparte s-a încredinţat paladiul libertăţii şi el a jurat a-l apăra.  

Ţinându-şi dânsul promisiunea aceasta, a corespuns numai aşteptărilor naţiunii. 

El se putea acoperi cu gloria nemuritoare, dar în loc de toate acestea, ce vedem 

acum? O propunere de a-l investi şi a-i da o parte suverană şi ereditară, care i-a fost spre 

administrare numai încredinţată”! 

Să nu se îngâmfe nimeni cu asemănarea aceasta. Eu am citat – numai ca îndreptar în 

cazul adevăratelor merite, cu care ni se tămâiază aşa bogat! 

Te întrebi numai, domnule profesor gimnazial şi asesor consistorial, că ce vei zice la 

meritele bărbaţilor dumnitale, faţă cu îndreptarul ce ni-l da Carnotu cu acele merite, despre 

care vorbeşte; merite adevărate şi în fapte măreţe, ca şi autorul lor, - iar nu ca cele memorate 

de dumneata care dibui să le cauţi cu lampa lui Diogene, ca să le poţi afla numai, să tac însă, 

ca să le poţi clasifica în ordinea lucrurilor ce decurg. 

Prin urmare, apelarea dumnitale la „meritele bărbaţilor” dumnitale, îmi vine tocmai 

ca şi când grecul de astăzi ar apela la Marathon sau palicarii albanezi ai lui Grivas la eroismul 

lui Skanderbeg. 

Am iubit, domnule profesor gimnazial şi asesor consistorial, calea dreaptă, 

neinteresată şi am mers pentru persoana mea, urmând sigur numai convingerile mele, nu     

m-am înţeles niciodată a trage castanele din foc pentru alţii, cum o făcuşi aceasta dumneata 

cu articolul de sus. 

Aş putea înfiera mai multe neajunsuri, ca cele memorate, aş putea aminti – numai 

dintre cele cunoscute – că în mânia tuturor provocărilor ce se făcură domnului vicar din toate 

părţile, dânsul datorează şi astăzi raţiunul pe fondul Marian, precum şi pentru alte mai multe 

mii de florini din fondul scolastic central (ba lumea vrea să ştie că şi pentru edificarea 

bisericii din Borgo-Tiha nu şi-a dat socoteala precum se cade), însă mă tem că toate acestea 

nu vor place, apoi nici e timpul „oportun”; tocmai pentru aceea cuget a scăpa pe toţi de 

opoziţia mea, abdicând, ca şi alţi bărbaţi sinceri, de la onoarea a fi membrul comisiei 

administratoare, reţinând numai dreptul a apela când va cere lipsa, la a şasea putere mare cum 

o numi contele Morny, - la publicitate. 

Înainte de a-mi fini cuvântul, fie-mi iertat a face la obiectul litigios adevărata 

inducţie fatală, exprimându-mi voința mea şi a mai multor grăniceri, care vrem: 

1. Ca preşedintele comitetului să fie ales, iar nicidecum pentru totdeauna legat de 

persoana vicarului. 

Aceasta o pretindem în interesul facultăţilor sau capacităţii de abilitate şi în interesul 

liberei discuţii. 

Pe lângă toate acestea, mai vine la mijloc şi acea împrejurare că neavând noi dreptul 

de a alege vicar, ne putem, mâine-poimâine, trezi cu un vicar neromân, deşi coreligionar. 

Înalta Cancelarie aulică, nevăzând statutele, a lăsat afară condiţia că preşedinte va fi 

totdeauna vicarul, dacă acesta va fi născut grănicer, reducând  toate  necondiţionat  numai  la  
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vicar; şi iaca apoi, domnilor, unde venim! 

Temerea mea e fondată pe posibilitatea faptelor ce pot să urmeze, - şi pe mâna 

convulsivă de a fi eu cu tot preţul „natus praesidens” („preşedinte născut”, s.n.). 

Se zice că românul până nu parvine domn mare, e de o natură democratică; eu nu 

ştiu că aceasta aşa e sau ba, dar știu – pe lângă toate cele zise – mă vatămă şi auzul, termenul 

nou „natus praesidens”, făurit numai deunăzi, - poate de altcum şi de aceea, pentru că noi 

ştim care, unde şi cum suntem născuţi. 

Să lăsăm domnilor arborele genealogic şi nobilitatea pergamentară celora ce o au şi 

noi să formăm aristocraţia talentului şi a adevăratelor merite
*
. 

2. Că în proxima adunare a comitetului să se păşească la alegerea unui 

vicepreşedinte, ca să nu fie membrii comitetului necesitaţi a umbla cu pălăria în mână după 

Reverendisimul domn „natus praesidens”, care părăsind adunarea la toată opoziţia ce nu-i 

vine la socoteală, condiţionează reîntoarcerea sa de la eliminarea membrilor ingraţi şi 

oponenţi, după ce-i opăreşte mai înainte cu toate epitetele incivile, să nu zic triviale care, de 

altcum, ar face toată onoarea unora fel de fiinţe de piaţă, numite… 

3. Să se mijlocească o dreaptă împărţire a stipendiilor faţă cu bârgăuanii care şi 

dealtcum (în orice respect) sunt vitregeşte trataţi. 

Aici aş putea multe zice, dar nu e timpul oportun, şi voi tace până când nu vor 

începe a roi albinele – nu ale Nymetului, fără cele ce produc „disetina şi năpasta”. 

4. Fiindcă membrii comitetului s-au redus numai la inteligenţa aflătoare în Năsăud, 

prin care fapt s-a exclus de la ale sale, să se realeagă membrii comitetului şi reformeze 

aceasta, lăsând ca să participe în toate facerile şi sătenii, între care înțeleg eu şi pe preoţi. 

Motivul reducerii memorate, se zice a fi acela căci sătenii fiind depărtaţi, nu vin la 

adunarea comitetului, nici că e de pretins ca să vină pe spesele lor. 

Obiecţiunea aceasta nu are loc nicidecum, căci cum putem să presupunem numai ca 

grănicerii să nu vină când e vorba de sudoarea lor şi de binele lor material şi intelectual? 

Noi vedem că ei vin la Năsăud, cu toată ocazia, chiar şi când se puşcă praful în vânt! 

Să nu facem domnilor monopol cu bunul şi dreptul nimănui şi să tutelăm majoritatea unei 

populaţii sănătoase. Suntem din destul duşi pe gheaţă, să nu ne mai ducem şi noi ca să nu ne 

ajungă urgia lui Dumnezeu şi a poporului brav. 

Fondurile noastre nu sunt aşa de slabe încât să nu se poată da membrilor de la sate 

nişte diurne amăsurate. Să le dăm numai şi efectul va fi mai fructifer, ca [atunci] când îi 

excludem de la toate, mai ales, dacă şi şedinţele se vor duce cu acea exactitate care o pretinde 

sfinţenia şi mărimea lucrului. 

Prin toate aceste vom preveni şi aspiraţiile acelora care, ca să nu deie de opoziţie şi 

reforme, vor a reduce comitetul la 4-6 inşi, care vor fi apoi a bunăseamă rudiţi între sine şi 

clienţii boierilor. Să fim numai drepţi, domnilor! 

Acestea sunt postulatele mele, domnule profesor gimnazial şi asesor consistorial 

Pavelea, precum şi ale altora! 

Deocamdată destul, şi rămân
1
! 

 

  

 

                                                 
* Sunt unii care pretind cu tot preţul că vicarul local să fie totdeauna şi „natus praesidens” al comitetului, - dar 

atunci ar dibui cel puţin postul de vicepreşedinte să se confere protei greco-orientale din district. Acesta o 

pretinde dreptatea şi frăţietatea! Iaca, dar, încă un motiv care mă îndeamnă pentru „alegerea preşedintelui”. 
1
 Ibidem, nr. 10, pp. 3-4. 
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INSTRUMENT FUNDAŢIONAL 
pentru institutele de învăţământ şi educaţie din 

Districtul  Năsăudului în Transilvania 

VII. B. Pentru înlesnirea construirilor acestora, precum şi a edificiilor pentru 

institutele de învăţământ proiectate mai în sus, vor conferi următoarele: 

1. Năsăudul va da 64 orgie
1
 cubice de piatră de edificat în termen de 4 ani în 4 rate 

anuale. 

2. Salva va da 64 orgie cubice de piatră în termen de 4 ani a 16 orgie pe an. 

3. Rebrişoara 64 orgie cubice de piatră în 4 ani a 16 orgie pe an. 

4. Mititei 32 orgie cubice de piatră în 4 ani a 8 orgie pe an. 

5. Rebra-mare 32 orgie cubice de piatră în 4 ani a 8 orgie pe an. 

6. Hordoul 32 orgie cubice de piatră în 4 ani a 8 orgie pe an. 

7. Zagra 4 de orgie cubice de piatră în 4 ani a 10 orgie pe an. 

8. Mocodul 40 orgie cubice de piatră în 4 ani a 10 orgie pe an. 

9. Neposul 40 orgie cubice de piatră în 4 ani a 10 orgie pe an. 

10. Runcul 24 orgie cubice de piatră în 4 ani a 10 orgie pe an. 

11. Feldru 64 orgie cubice de piatră în 4 ani a 16 orgie pe an. 

12 Parva 200 de corni în 4 ani câte 50 pe an. 

13. Telciul va da 500 grinzi a 5-6 stânjeni de lungi în termen de 4 ani, aşa în tot anul 

125, şi apoi lucrători (pălmaşi) câţi se vor cere la construirea a 32 stânjeni de piatră. 

14. Bichigiul dă 32 orgie cubice de piatră şi apoi arena şi lucrători la 16 orgie cubice 

de piatră. 

15. Romuli dă 800 scânduri şi lucrători la construirea a 10 orgie de piatră. 

 16. Plaiul (Suplai) dă 80 corni şi lucrători la construirea a 8 orgie cubice de piatră. 

17. Găurenii dau 4 orgie cubice de piatră şi lucrători la construirea acelora. 

18. Poienile dau 160 corni şi lucrători la 12 orgie cubice de piatră de piatră. 

19. San-Georgiul 400 de corni şi pălmaşi la 15 orgie de piatră. Toate acestea 

împărţite în 4 rate anuale. 

20. Ilva-mică 300 de stucăture lungi după cum se vor cere, 280 scânduri şi pălmaşi 

la 10 orgie cubice de piatră, toate împărţite în 4 rate anuale asemenea. 

21. Leşul 300 de stucăture lungi după cum se vor cere, 280 de scânduri şi pălmaşi la 

8 orgie cubice de piatră, toate împărţite în 4 rate anuale.  

22. Poiana 200 stucăture lungi, după cum se vor cere, 240 de scânduri şi pălmași la 8 

orgie de piatră cu construirea cu tot, toate în 4 rate anuale asemenea. 

23. Rocna veche dă în 4 ani câte 250 pe an în sumă cu totul de 1000, adică una mie 

mierţe de var dus în Năsăud sau unde se va cere. 

24. Maierul dă în timp de 4 ani 400 de bârne fiecare de 6 orgie de lungă şi 8 (cm) de 

groasă, adică tot anul câte 100. 

25. Ilva-mare dă 500 de scânduri de 30 orgie de lungi şi 500 de corni, toate acestea 

împărţite în 4 rate. 

26. Măgura 300 de scânduri şi 100 de corni în 4 rate anuale. 

                                                 
1
 Unitate de măsură, avea în timpul Mariei Tereza 1,89635 m.,  aproape identic cu cel înlocuit de metru la 1875: 

1,89648 m. 
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27. Rocna-nouă (Şanţ, s.n.) dă 100 de stucăture şi 1000 leţuri în 4 rate anuale. 

28. Reprezentanţii comunităţii Coşna ofer de voie bună 100 fl. v.a. care au să o 

plătească în timp de 5 ani, adică pe tot anul câte 20 fl. v.a. (Aici se observă cum că venitul cel 

de căpetenie ce curge în fondul de montur vine din pădurile folosite mai înainte de 

comunitatea Coşna şi prin urmare această comunitate contribuie în comparaţie cu alte 

comunităţi confiniare cu mult mai mult decât celelalte comunităţi consurori. Reprezentanţii 

comunităţii Coşna bazaţi pe cele zise mai sus se roagă şi pretind că comunitatea Coşna pe 

viitor în toată privinţa, iar cu deosebire ce se ţine de pruncii lor, să se succeadă şi aceştia în 

convictul din Năsăud după principiile statorite, prin urmare să intre deplin în toate drepturile 

foştilor militari confiniari). 

29. Comunitatea Borgo-Prund (Prundu Bârgăului, s.n.) oferă 40.000 şindrile în 4 ani, 

câte 10.000 pe an; aşişderea atât măiestrii câţi se vor cere la baterea șindrilelor, iar pe lângă 

aceasta se îndatoresc a mai da încă 250 de leţuri pe an, în 4 ani, cu totul 1000. 

30. Borgo-Suseni (Susenii Bârgăului, s.n.) oferă 20.000 şindrile şi 400 leţuri, toate 

acestea în timp de 4 ani în 4 rate anuale, precum şi lucrători câşi se vor cere la materialul 

acesta. 

31. Borgo-Mijloceni (Mijlocenii Bârgăului, s.n.) oferă 25.000 şindrile şi lucrători 

câţi se vor cere la materialul acesta. 

32. Borgo-Joseni (Josenii Bârgăului, s.n.) oferă 1500 leţuri, 300 de scânduri, precum 

şi 100 de lucrători pe fieşcare an, în 4 ani 400 zile de lucru. 

33. Borgo-Rusu (Rusu Bârgăului, s.n.) oferă 40 de orgie curenţi de piatră cioplită de 

tiocli, 3 urme de înaltă şi 6 policari de groasă; iar 24 de orgie din acei 40 au din partea 

comunităţii a se aduce la Năsăud. 

34. Borgo-Bistriţa (Bistriţa Bârgăului, s.n.) oferă 300 de scânduri, 100 de lucrători 

pe an, fieşcare câte pe o zi. 

35. Borgo-Tiha (Tiha Bârgăului, s.n.) oferă 3000 scânduri şi 100 de zile de lucru pe 

an. 

36. Borgo-Mureşeni (Mureşenii Bârgăului, s.n.) oferă cu totul 300 de poşte şi 400 de 

scânduri, precum şi 50 de lucrători pe an, fieşce care cu câte o zi. 

37. Comunitatea Monor oferă o sumă de 500 fl. v.a. în termen de 4 ani câte 125 fl. 

v.a. pe an. 

38. Şieuţul oferă o sumă de 320 fl. v.a. în termen de 4 ani, câte 80 fl. v.a. pe an. 

39. Gledinul oferă o sumă de 320 fl. v.a. în termen de 4 ani, câte 80 fl. v.a. pe an. 

40. Nuşfalău oferă o sumă de 300 fl. v.a. în termen de 4 ani, câte 75 fl. v.a. pe an. 

41. Sântioana oferă o sumă de 140 fl. v.a. în termen de 4 ani, câte 35 fl. v.a. pe an. 

42. Ragla oferă o sumă de 160 fl. v.a. în termen de 4 ani, câte 40 fl. v.a. pe an. 

43. Morărenii oferă o sumă de 160 fl. v.a. în termen de 4 ani, câte 40 fl. v.a. pe an. 

44. Ruşii-munţi oferă o sumă de 320 fl. v.a. în termen de 4 ani, câte 80 fl. v.a. pe an. 

45. Comunitatea Budacul român oferă o sumă de 320 fl. v.a. în termen de 4 ani, câte 

80 fl. v.a. pe an
1
. 

În privinţa sus atinselor fonduri aşa numite al „monturului” sau fondul de „stipendii” 

şi al „proventelor” sau „scolastic central districtual” au urmat până acum următoarele decizii: 

A. Autograful prea înalt împărătesc din 27 august 1861, prin care Maiestatea Sa  

Ces. Reg. Apostolic prea bunul Monarh şi Mare Principe Francisc Iosif I-ul s-a îndurat prea 

graţios a determina: 

                                                 
1
 Şcoala Română, Sibiu, Anul I, 1876, nr. 46, pp. 365-366. 
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a) Cum că fondul aşa numit al monturului de împreună cu izvoarele şi venitele lui 

este proprietatea celor 44 comunităţi foste grănicereşti mai sus însemnate care după concluzia 

reprezentanţilor grăniceri din 1851 are să rămână un bun comun şi nedespărţibil al numitelor 

comunităţi, din al cărui venit au să se ajutoreze fiii foştilor grăniceri la şcoli şi institute mai 

înalte de învăţământ şi educaţie. 

b) Cum că dreptul regal de cârciumărit din comunităţile: Năsăud, Salva, Hordou, 

Telciu, Romuli, Bichigiu, Suplai, Poieni, Zagra, Runc, Mititei, Mocod, Rebrişoara,       

Rebra-mare, Parva, Nepos, Feldru, Ilva-mică, Ilva-mare, Leşu, Măgura, St-Iosif (Poiana),  

St.-Georgiu, Maieru, Rocna-nouă, Sântioana şi Nuşfalău este proprietatea acestor comunităţi 

şi după expirarea timpului exarendării sau al dedicării făcute prin c.r. erariu financiar ca fost 

administrator al acelui regal, este a transpune în proprietatea faptică posesiune a respectivelor 

comunităţi mai sus înşirate, care legal apoi în 1 noiembrie 1861 conform protocolului din 

acea zi s-a şi transpus prin c.r. director financiar de cerc din Bistriţa: Michael Traugot 

Suchanegg ca reprezentant ces. regescului regiu financiar în faptica posesiune şi administraţie 

a comunităţilor respective. 

B. Cu deciziile comisiei c.r. regulatorii de posesiune pentru fostul al II-lea regiment 

român de graniţă din 26 iunie 1862, nr. 76 şi din 19 iulie 1863, nr. 391, s-au transpus în 

proprietatea şi posesiunea celor 44 comune foste grănicereşti spre scopuri scolastice şi adică: 

casele de împreună cu toate apartenenţele lor de sub nr. casei 308, 2 şi 43 pentru înlocarea 

şcolii normale şi a şcolii de fetiţe, iar casele cu toate apartenenţele lor de sub nr. casei 40, 42, 

44 şi 306 pentru locuinţa docenţilor şcolii normale. 

C. Învoirea sau legământul mai sus scris aflându-se în consonanţă cu prea înaltul 

autograf împărătesc din 27 august 1861, prin ordinaţiunea prea înaltă a Maiestăţii Sale ces. 

reg. şi apostolic din 3 septembrie 1863 sub nr. aulic 1722 s-a aprobat în toată extensiunea sa. 

Prin urmare averea consacrată prin sus număratele comunităţi foste grănicere spre 

scopuri instituţionale este: 

a) Fondul aşa numit al monturului de împreună cu toate izvoarele lui care în sensul 

punctului II al învoirii de mai sus poartă numirea de „Fond de stipendii” şi ale cărui izvoare 

încă nu se pot deţărmuri până la totala şi definitiva regulare a posesiunii de pe teritoriul 

fostului regiment al II-lea român, dar capitalul lui pecuniar în prezent trece peste 75.000       

fl. v.a. stătător parte în obligaţiuni de stat, parte în sume alocate la privaţi. 

b) Fondul proventelor, care până acum sta numai din dreptul regal de cârciumărit al 

celor 29 comunităţi mai sus însemnate şi în sensul punctului II al numitei învoiri de acum 

încolo se numeşte „Fondul scolastic central” şi care după sustragerea părţii a 4-a, ce curge în 

lăzile respectivelor comunităţi, apoi a contribuţiei împărăteşti şi a speselor administrative, tot 

conform punctului al VI.1 al numitei învoiri, după cum arată protocoalele de exarendare de 

până acum, aduce un venit curat anual după calculul de mijloc, cam de 20.000 fl. v.a. din care 

vin a se susţine institutele de învăţământ şi educaţie proiectate în punctul VI al învoirii mai 

sus scrise şi din care restul întrecător peste spesele anuale se capitalizează spre siguranţa 

existenţei institutelor acestora pe viitor şi pentru cazuri neprevăzute. 

c) Casele de împreună cu toate apartenenţele lor din opidul Năsăud de sub nr. de 

casă 2, 40, 42, 43, 44, 306 şi 308, care însă de prezent se află mai de tot ruinate. 

D. Pe baza învoirii mai sus scrise şi aprobate cu prea înaltul decret din 3 septembrie 

1863, nr. aulic 1722 şi pe baza documentelor despre cantitatea venitului curat anual al 

fondului scolastic central, cu prea graţiosul decret regesc din 4 mai 1862 nr. 829, intimat cu 

prea lăudata ordinaţiune gubernială din 15 mai 1864 nr. 15694 s-a dat prea înalta concesiune 
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ca să se reorganizeze, respectiv reîntemeieze: 

1. Cele 5 şcoli triviale cu câte trei clase din comunităţile Zagra, Telciu, St. Georgiu, 

Borgo-Prund şi Monor. 

2. Şcoala normală cu 4 clase din opidul Năsăud. 

3. Să se înfiinţeze un gimnaziu inferior în opidul Năsăud aplicându-se pentru toate 

acestea şi spesele anuale în sumă totală de 9790 fl. v.a. 

Tot cu această înaltă ordinaţiune se cere de la comunităţile fondatorii un instrument 

fundaţional despre toate veniturile lor consacrate spre scopuri instituționale. 

E. Deci dară subscrisul comitet grăniceresc ca corp moral şi reprezentanţa legală a 

celor 44 comunităţi foste grănicereşti care de la locurile mai înalte şi deosebi prin emisele 

fostei ces. reg. Locotenenţe pentru Transilvania d.d. 18 Fauru 1851 nr. 3598; 7 aprilie 1851, 

nr. 7900; 3 septembrie 1852, nr. 3598; 9 octombrie 1854, nr. 18731/3088 şi 18 septembrie 

1860, nr. 16432 este recunoscut de atare, după ce în sus descrisa „învoire” sau legământ 

împrumutat al tuturor comunităţilor foste grănicereşti şi deosebi prin punctul IV al acelei 

învoiri, este pus pe scaunul proprietarilor grăniceri în privinţa fondurilor specificate grănicere 

şi însărcinat cu administrarea acestor fonduri, precum şi cu înfiinţarea, reorganizarea şi 

administrarea proiectelor institute de învăţământ şi educaţie susţinânde din veniturile sus 

însemnatelor fonduri: 

1. Declara prin acest instrument înaintea lui Dumnezeu şi a omenirii cu glas unanim, 

tare şi obligatoriu pentru sine şi pentru următorii lui în această calitate cum că dânsul ca corp 

moral recunoscut, fiind pătruns de zelul pentru cultură şi educaţia poporului român pentru 

care sunt destinate acele fonduri, primeşte problema şi sarcina aceasta foarte mare şi grea 

impusă lui cu „învoirea” şi legământul de mai sus şi se obligă tare şi irevocabil cum că cu 

toată scumpetea o va purta şi duce în deplinire şi nicicând şi sub nici o împrejurare nu se va 

retrage, nici va lăsa din mâinile sale puterea dată sieşi prin proprietarii fondatori. 

2. Declară mai încolo sărbătoreşte în numele său şi al proprietarilor comunității foste 

grănicereşti, atât înaintea Maiestăţii Sale Ces. Reg. Apostolice şi a marelui principe şi 

domnitor Francisc Iosif I-ul şi a următorilor săi prea înalţi, precum şi înaintea înaltului regim 

cu vot unanim irevocabil şi împrumut obligatoriu, atât pentru sine ca împuterit, cât şi pentru 

comunităţile proprietare şi fondatoare cum că sus specificatele fonduri şi adică „fondul 

scolastic central districtual” şi „fondul de stipendii” în toată integritatea lor şi de împreună cu 

toate veniturile şi izvoarele lor de până acum şi care se vor mai deschide din timp în timp, 

precum şi cu casele enumerate sub nr. de casă 2, 40, 42, 43, 44, 306 şi 308 şi locurile care se 

vor mai procura pentru înlocarea edificiilor proiectate sub nr.VI.4, lit. f şi 5, lit. a al învoirii 

de mai sus, le dedică şi prin acest instrument şi au să rămână dedicate pentru totdeauna ca 

bunuri instituţionale pentru corpul, respectiv comunităţile foste grănicereşti, din care au să se 

înfiinţeze după putinţă şi să se susţină toate acelea institute de învăţământ şi educaţie, cât sunt 

proiectate în sus atinsa învoire şi cum că ofertele de materiale şi altele enumerate sub punctul 

VII. B al învoirii se vor scoate şi întrebuința sigur numai pentru edificiile proiectate în acea 

învoire şi destinate pentru scopuri de învăţământ şi educaţie tot acolo enumerate şi în urmă. 

3. Declară sărbătorește, atât în numele său cât şi al următorilor săi şi se obligă tare şi 

cu putere de lege, atât înaintea Maiestăţii Sale a prea bunului nostru Monarh şi mare principe 

Francisc Iosif I-ul şi al urmaşilor săi prea înalţi, cât şi înaintea înaltului regim cum că 

fondurile lui încredinţate spre administrare în privinţa economică le va administra 

independent, însă strâns între marginile legilor şi regulamentelor sustătoare în privinţa 

administrării fondurilor publice instituționale, de unde urmează că în privinţa administraţiei  
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comitetului nu va suferi nici un amestec străin, decât numai suprema inspecţie a Monarhului 

şi a Guberniului său, iar institutele de învăţământ şi educaţie proiectate şi înşirate în punctul 

VI al învoirii sus descrise le va înfiinţa, reorganiza, susţine şi administra pe baza şi între 

marginile punctelor acelei învoiri, conform legilor ce sustau în această privinţă şi adică după 

următoarele principii
1
. 

 

(va urma) 

  

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 Idem, nr. 47, pp. 374-376. 
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Aşezămintelor grănicereşti văzute de un 

student în anul 1933 

 

Cinstirea strămoşilor 
 

Până aici ne-am ocupat mai mult de lucruri ce se petrec în planul oarecum mai 

material. Mai mult de modul de administrare a bunurilor. Aici vom face o mică paranteză şi 

vom arunca o scurtă privire asupra celor petrecute în planul idealului, să vedem nu cumva 

conducătorii noştri se plimbă pe schelele ameţitoare ale ideilor puse şi deci trăind cu capul pe 

acolo prin nori, poate dispreţuiesc sau poate n-au timpul necesar să se mai ocupe şi de 

fleacuri materiale, ca administratori de fonduri, etc. 

De când ne-am trezit la pricepere (dacă o mai fi pricepere şi asta) noi cea mai tânără 

generaţie de viitori conducători, ne frământăm mintea să descoperim ceva ce s-a făcut sub 

ochii noştri, dar ceva închinat idealului pur. Ne trudim în zadar, că nu prea aflăm. Să nu 

creadă cineva că am vrea cu orice preţ să fim de rea credinţă. Dar apropos! S-a făcut un 

internat şi o şcoală normală roşie, care era poate mai bine să nu se fi făcut aşa cum s-au făcut. 

S-a  imitat statul nostru – deştept şi el – care are atâtea şcoli… pustii. Încolo… în afară de 

bustul poetul George Coşbuc, aţi mai văzut prin graniţa noastră vreo statuie închinată cuiva 

din generaţiile de eroi, ce dorm uitaţi sub atâtea glii, şi române şi străine? Aţi văzut pornind 

de la Fondurile noastre vreo iniţiativă de reconstruire – cu ajutorul actelor ce le rod şoarecii şi 

mucegaiul – a trecutului, a acelui faimos trecut grăniceresc de jertfă şi de credinţă? De 

credinţă şi statornicie în angajamentul luat? 

 „Für Standhaftes Ausharren in der Beschworenen Treue im Jahre 1848” ... Aşa scria 

pe steagul generaţiilor înmormântate în trecut! Oare pe steagul celei de azi ce se va scrie…? 

Aţi văzut apoi pornind tot de la Fonduri şi susţinând ele ideea înfiinţării vreunui 

muzeu pentru glorificarea acelui trecut? 

Pentru ca să stimuleze energia creatoare şi dragostea de muncă a studenţilor din 

graniţă, gânditu-s-au vreodată Fondurile noastre să pună în discuţia publică vreo problemă 

oarecare, în legătură cu viaţa acestui ţinut? Au instituit vreun premiu şi au invitat bunăoară 

studenţimea, să participe la concurs prin lucrări scrise asupra unor subiecte date? Şi câte 

subiecte nu puteau fi unele în legătură cu trecutul, altele cu prezentul, amândouă putând fi 

privite sub diferite aspecte: istorice, ştiinţifice, economice, sociale, militare sau de drept. Ar fi 

fost o frumoasă întrecere pe largul câmp al muncii constructive între tinerii fii ai acestui ţinut. 

Ar fi fost frumos dacă mai întâi de toate, acei ce au exercitat funcţiunile de conducere şi 

directivă, şi-ar fi înţeles altfel rostul lor. Altfel de cum l-au înţeles şi exercitat. 

De ce ne ţinem de capul de capul Fondurilor cu asemenea pretenţii? Pentru că 

Fondurile prin însăşi misiunea lor, fiind o instituţie culturală şi nu comercială, ele 

concretizează mai bine ceea ce se cheamă grănicerism şi ceea ce a fost cândva grănicerismul. 

De aceea credem că ele ar trebui să fie în fruntea tuturor iniţiativelor culturale. Fireşte asta 

după judecata noastră. Doar n-o să pretindem Preturii nici Judecătoriei de Ocol să se ocupe cu 
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asemenea chestiuni…! 

În toamna anului 1931 un grup de studenţi descendenţi de grăniceri, din aceia cu 

dragoste faţă de ţinutul şi trecutul lor, au luat iniţiativa şi au consimţit să li se reţină din 

bursele lor o sumă oarecare, ce era menită să formeze sâmburele unui fond pentru ridicarea 

unei cruci pe mormântul părăsit al învăţătorului Vasile Naşcu. Au semnat declaraţii şi 

chitanţe în acest scop şi au încredinţat acest modest tribut al lor, sufletului curat al unui 

director de bancă din localitate, încunoștințând totodată şi Fondurile despre aceasta, rugându-

le chiar să înlesnească înfăptuirea acestei idei. Dar on. Fonduri prin adresa cu nr. 546-1931, la 

22 februarie 1932, răspunzând grupului de studenţi că… „având în vedere că această 

chestiune este încredinţată băncii respective (nu cunoaştem motivul suspiciunii) că… 

studenţii n-au primit întreg ajutorul 1930/1931 şi apoi că… studenţii nu se învoiesc toţi să li 

se reţină (fără să citeze nume) şi, în fine, că … atari operaţiuni nu cad în atribuţiunile 

Comisiei administratoare, nu pot lua în dezbatere cererea studenţilor…”. 

Şi notaţi bine, că asta era jertfa noastră, a studenţilor hărțuiți de tot mai multe griji şi 

nevoi. Încă n-am făcut apel la buzunarul celor bătrâni, dintre care unii începând din clasa I de 

liceu până şi-au luat o diplomă oarecare, au făcut carte cu bani de la aceste Fonduri şi ei şi 

copii de ai lor. De la aceste Fonduri pentru care Vasile Naşcu s-a luptat 17 ani fără repaus! 

Socotim că trebuia ca dânşii să aibă iniţiativa unei astfel de idei şi deci să jertfească întâi acei 

ce au beneficiat mai mult de pe urma muncii cinstite a acelui oropsit şi uitat învăţător, nu să 

paralizeze entuziasmul nostru tineresc şi să ne pună piedici. 

Atunci ce fel de atribuţii au aceste Fonduri şi cum credeţi că trebuie calificată atâta 

nepăsare? 

Cuvântul ne vine pe buze, dar ne oprim să-l rostim… 

Citim în ziare („Curentul” din 5 martie 1933) că cetăţenii oraşului Bistriţa au început 

acţiunea de adunare a fondurilor necesare pentru ridicarea unui monument poetului Andrei 

Mureşianu, Primăria oraşului votând un prim ajutor de 70.000 lei. Şi aceasta se întâmplă în 

anul de criză 1933! 

Iar conducătorii noştri grăniceri care au ştiut împrăştia în cele patru vânturi zeci şi 

sute de milioane, n-au ridicat nicio statuie nimănui, că nu intră în „atribuţiile” lor. 

Noi nu-i calificăm nicicum, judece-i lumea după faptele lor. 

Avem credinţa că trecutul strămoşilor noştri are pagini de glorie, de credinţă şi 

statornicie, de caracter dârz şi de curaj, de jertfă şi de solidaritate, de altruism şi de supunere 

stăpânitorilor – dacă vreţi – pagini frumoase şi strălucite, ce ar putea fi întrebuinţate cu succes 

în educarea generaţiilor de strănepoţi. Încercat-au Fondurile să facă să cunoaştem acel trecut 

prin scrieri şi cercetări istorice? Şi aici a trebuit să vină iniţiativa particulară şi să facă ce s-a 

putut face. 

După cunoştinţa noastră câţiva oameni de treabă, din aceia care nu-şi dau ifose prin 

adunări, s-au trudit din iniţiativa lor şi au scos revista „Arhiva Someşană”, în care au 

consemnat câteva pagini şi momente din trecutul nostru zbuciumat. Câţiva oameni ce au 

înţeles că ar fi prea mare păcatul, să lăsăm totul să se piardă. De la Nistor Şimon (care nu era 

nici un fel de „director”” n-a mai trecut pe la această instituţie nici un om care să se ocupe şi 

de trecut şi să lase vreo urmă după dânsul. 

Avem apoi la Fonduri o conscripţie („Fasciculus Conscriptionem…”) a satelor de pe 

Valea Someșului din anul 1750, dar nimeni nu s-a ostenit să o tipărească şi să o scoată la 

lumină. Cercetătorii istorici şi sociologi poate ar scoate vreo concluzie socială din ea, dar nu-i 

cunosc conţinutul. 

În ce priveşte înfiinţarea unui muzeu pentru conservarea obiectelor legate de istoria 
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graniţei, a trebuit să vină iar iniţiativa particulară şi prin generozitatea pilduitoare a unor 

oameni cu suflete de aur, să pună bazele şi începutul unui astfel de muzeu. Că în capurile 

conducătorilor graniţei nu-şi găseau loc asemenea idei. 

Când vedem atâta nepăsare, avem oarecum impresia că suntem o colonie oarecare, 

iar domnii conducători sunt stăpâni reci care administrează (cum administrează) numai 

bunurile noastre materiale, fără să ţină socoteală că noi mai avem şi suflete. În vremea 

stăpânirii ungureşti, chiar dacă era în fond aceiaşi nepăsare de azi, se ,putea uşor scuza că are 

în spate o stăpânire străină şi duşmană care îi pândeşte fiecare gest şi pas. Astăzi însă cu ce se 

poate scuza nepăsarea şi somnolenţa în care se complace conducerea Fondurilor? Şi aici nu 

vorbim de o singură persoană oarecare, ci de întreg ansamblul, comisii, comitetele şi 

funcţionari, ce dirijează şi la umbră şi la lumină toţi paşii acestei instituţii şi de toţi acei ce fac 

figură de oratori şi vor să creeze o opinie oarecare la un moment dat. pentru că după 

concepţia noastră a fi membru la aceste aşezăminte cu scop cultural, e o datorie către trecut, 

prezent şi viitor. O datorie împreunată cu muncă şi răspundere, către şirul de generaţii ce trec 

prin viaţă ca undele unui râu. Şi de aceia ar fi bine să nu-şi asume această datorie şi 

răspundere decât acei ce sunt capabili de jertfe şi au timpul necesar să îndeplinească această 

datorie, în spiritul care a fost pus la temelia acestor aşezăminte. 

„Vivere militare est” (A trăi înseamnă a lupta) zice Seneca cel tânăr. Deci atunci 

când te ascunzi în dosul ochelarilor (dacă îi ai) şi faci pe filosoful, vei putea rezolva probleme 

de metafizică pură – aşa cum le va fi rezolvat Spinoza şlefuindu-şi lentilele lui – dar mai mult 

nimic. Ori viaţa unui om, a unei generaţii ori a unui popor, se judecă după ceea ce a gândit şi 

a făcut. Dacă vedem că puterile noastre nu ne ajută să ne avântăm în sferele unei gândiri ce 

iese din comun – ca să lăsăm acolo vreo urmă după noi – atunci ne rămân faptele prin care să 

putem spune urmaşilor că am trăit. Însă fapte care să nu aibă la temelia lor, numai ambiţia, 

egoismul ori interesul personal. 

 

Restul averilor grănicereşti 
Rezultate ale administrării 

 
S-ar părea la prima vedere că acesta nu ar putea fi un obiect ce ar cădea în sfera 

noastră de competenţă şi discuţie. Totuşi chestiunea celorlalte averi grănicereşti este aşa de 

împletită cu aceea a Fondurilor încât nu te poţi ocupa de una fără să atingi şi pe cealaltă. Căci 

atât fondurile, cât şi comunele grănicereşti depind în bună parte de soarta şi modul cum sunt 

valorificate celelalte averi grănicereşti. Dacă la fonduri a trebuit să ne ocupăm de lucruri 

oarecum împietrite şi învechite, în restul averilor vom observa – la conducătorii lor – o 

năzuinţă spre progres. Curios e doar faptul că dacă am strecura pe domnii pe domnii 

conducători ai celorlalte averi, vom constata că sunt aproape tot aceiaşi oameni de la 

Fondurile împietrite (fosilizate). Cum de aici devin deodată progresişti? Ehei…! D-apoi se 

vede treaba că… dincoace au fost mai mult interesaţi pentru progresare. Numai cât nici aici 

n-au ţinut măsura, după cum n-au ţinut-o nici dincolo. Că în lăcomia lor de a progresa, au 

creat Societatea „Regna”, pe care atâta au tot împins-o spre progres până ce au omorât-o sub 

povara unui deficit astronomic de 214.000.000 lei, după cum au omorât şi bietul nostru fond 

de burse, sub povara altui deficit de 17.000.000 lei! Şi tot milioane şi tot cu zecile şi sutele. 

Iar această „Regnă” faimoasă pe vremuri (când avea 3-4 automobile, tantieme, jetoane, 

diurne, etc.), astăzi s-a numit o comisie (aşa cam pe sprânceană: directorul Băncii 

Grănicerilor e şi membru în Comisia de opt şi casier lichidator la „Regna”, iar jurisconsultul 
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Direcţiei Silvice îşi dă avizul asupra hotărârilor pe care tot domnia-sa le aprobă ca membru al 

Comisiei de opt şi ca membru în comitetul de lichidare a „Regnei”. Şi acum să vedeţi apoi 

lichidare!), care comisie de lichidare este însărcinată (sărmana) cu facerea formalităţilor 

prohodului şi apoi biata „Regna” va fi înmormântată în cavoul grăniceresc alături de          

fie-iertatul frate-său „Grănicerul”, mort în vârsta fragedă a tinereţii, cam de aceeaşi boală. 

Câtă jale pe biata graniţă…! 

Sic tranzit gloria mundi…(Aşa trece gloria lumii…)! 

Ba bietele comune şi averi grănicereşti mai poartă-n spinarea lor şi o „Bancă 

Grănicerilor”, care nu prea ştie nimeni ce rost a avut pentru viaţa grănicerilor şi ce situaţie are 

astăzi. Notăm că înfiinţarea acestei bănci a fost forţată de interese personale şi politice, iar 

Direcţia silvică şi „Regna” au luat bani împrumut ca să-şi plătească acţiunile ce le-au 

subscris, după care plătesc şi azi dobânzi, iar „suflarea grănicerească” nu ştie toate 

dedesubturile. Am dori să ni se arate precis care este rolul pe care această bancă l-a umplut în 

viaţa economică a satelor din graniţă? Cu cât am sta astăzi mai rău dacă această bancă n-ar fi 

fost înfiinţată şi n-ar fi binevoit să ne acorde sprijinul? Care va fi pierderea pentru averile 

grănicereşti, atunci când se va da peste cap? noi aşteptăm să vedem cum se va lichida, pentru 

că şi asta-i tot o ispravă a generaţiei de conducători. Şi apoi de altcum lichidarea va merge 

uşor, că doar comisie de lichidare există… 

În săptămâna patimilor anului 1932, domnul preşedinte a Fondurilor a declarat unui 

coleg al nostru că Fondurile la acea dată trebuiau să primească de la un antreprenor – prin 

Direcţia silvică – suma de 450.000 lei din care urma să se achite restanţele de burse 

studenţilor ce aveau de primit. A declarat că suma a fost chiar trimisă fondurilor, însă onorata 

Direcţie silvică printr-un abuz de încredere şi putere, a cheltuit suma pentru nevoile sale, 

lăsând fondul de burse pustiu şi şcolarii fără nici un ban. Iată, prin urmare, numai una din 

multele dovezi, cum sunt împletite laolaltă toate chestiunile grănicereşti. 

Judecând aceste lucruri, „sine ira et studio” (fără ură şi părtinire) oarecum fără să 

vrei – pe nesimţite – ajungi la concluzia că la aşezămintele noastre grănicereşti domnește un 

fel de anarhie şi fiecare face de capul lui fără să fie chemat la răspundere. 

Poate cineva ne va riposta că toate aceste instituţii au organe responsabile, alese prin 

sufragiu universal (poate egal, direct, secret şi obligatoriu) singurele în drept să dea directive? 

Ştim şi noi ceva despre acest sufragiu universal. E cea mai amară otravă pe care democraţia 

românească a adus-o de aiurea pentru bietul popor „suveran”. Nu amară atât prin sine, cât 

prin modul cum s-a administrat. Responsabilitatea? O blestemată comedie jucată sub ochii 

bietului popor, năucit de câte i s-au spus pe la toate răspântiile. 

Curioşi, ca orice tineri ce n-au altă treabă decât să fie curioşi, atunci când văd câte 

ceva nou, am urmărit şi noi când şi cum am putut, desfăşurarea activităţii de luminare şi 

îndrumare a poporului, pe care generaţia de cunoscători – asupra cărora am îndreptat lanterna 

judecăţii noastre tinere – a practicat-o în anii de după război. Am văzut cum se captează 

voturile, cum se cumpără şi se vând cunoştinţele, cum se creează şi se susţin curentele, cum 

poate să devină cineva popular. Am văzut şi noi oameni strecurând ţânţarul şi-nghiţind 

cămila. Aceste sunt lucruri atât de cunoscute că socotim de prisos să mai stăruim asupra lor. 

Ceea ce însă ne interesează pe noi, e faptul că generaţia de conducători a politicianizat şi 

instituţiile şi instituţiile grănicereşti, introducând toate metodele necinstite şi mârşave pe care 

le practică politica românească de după război. Exemplu: ultima descărcare a conducerii 

societăţii „Regna” cu broşuri şi calomnii – ca la uşa cortului. 

În administrarea instituţiilor grănicereşti, domnul membru respectiv nu s-a putut 

ridica până la concepţia de a nu fi decât cetăţean şi grănicer cinstit şi cu dragoste de instituţii- 

https://biblioteca-digitala.ro



 

 
29 

 

Pisanii Sângeorzene 
Octombrie  

2017 

Aşezămintelor grănicereşti văzute de un student în anul 1933 
 

le moştenite de la strămoşi. Nu! El vrea şi ai9ci să facă politică. El vrea să fie naţional-

ţărănist, liberal, socialist, etc. Asta vrea să fie întâi, iar grănicer straşnic e numai câteodată, 

pentru ochii celor (mulţi…) ce l-au trimis ca să-i reprezinte. 

Apropos! Era vorba de responsabilitate! Oare mai ştie cineva câte greşeli s-au 

săvârşit în administrarea instituţiilor grănicereşti? Am dori să ni se arate cine a răspuns pentru 

ele şi cum? A stat cineva la puşcărie vreodată? Sau a fost sancţionat cu pierderea drepturilor 

ce i le dă calitatea de grănicer şi nu mai primesc copiii săi burse şi ajutoare? Ori i s-a 

întâmplat altceva? Greşeli, toată lumea recunoaşte că s-au făcut, nu? Apoi tot această lume 

mai susţine şi recunoaşte că există şi responsabilitate, nu? Cum se face că există aceste două 

noţiuni, dar nu există responsabili? Dacă există în acelaşi timp şi greşeală şi responsabilitate, 

unde este totuşi responsabilul? Am vrea să-l cunoaştem şi noi. Nu de alta, dar într-o vreme se 

vorbea de contracte cu fabrici („Goetz” şi „Struniorul”) şi de alte feluri de contracte, aranjate 

aşa cam pe sprânceană. Se vorbea de șperțuri şi hoţii, de Caponi români şi de Parchet. 

„… Al doilea simptom care paralizează activitatea noastră este cel al intereselor 

personale. Mi se pare că sunt puţini grăniceri care nu subordonează interesele obşteşti celor 

personale şi sunt mulţi care privesc soluţionarea crizei prin satisfacerea unui egoism material 

ori de ambiţiuni…” 

Astfel se exprima, în ziua de 22 iunie 1931, unul din cei mai vechi membri ai 

Comisiei Silvice (de opt) în plină şedinţă a acestei comisii (vezi „Gazeta Bistriţii” nr. 17-18 

din 12 iulie 1931). Prin urmare, în administrarea instituţiilor grănicereşti s-a introdus 

„interesul personal”, „subordonarea intereselor obşteşti celor personale”, „egoism material”, 

„ambiţii” şi, pe deasupra, „politicianismului”. Acestea ni le spune un om care ştie ce spune. 

Un om care cunoaşte bine toate dedesubturile administrării instituţiilor grănicereşti şi le 

dezaprobă, dar nu le poate stârpi că nu-l ajută nimeni. 

Iată, prin urmare, de ce există şi greşeli şi responsabilitate, dar totuşi nu există nici 

un responsabil. Toţi acei ce s-au perindat pe la conducere, toţi au greşit, dar toţi s-au acoperit 

unii pe alţii! Numai aşa ne putem explica existenţa acestei absurdităţi (anomalii). 

Să nu creadă că suntem porniţi să căutăm motive de critică sau lucruri rele cu 

lumânarea. Noi examinăm numai puţinele fapte, cazurile în întregime sau în parte sub 

observarea noastră, iar concluziile la care ajungem, se desprind de la sine (automat) din 

această examinare. 

 

(Va urma) 
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STATUTELE SOCIETĂȚII „HEBE” 

              

Dorin Dologa 
 

 

 

 

Ideea de bază a înființării unei societăți este obținerea de profit. Principiul este ca în 

consiliul de administrație al societății să fie oameni pricepuți. Această societate a fost una 

care trebuia să funcționeze o durată limitată de timp. Societatea „Hebe” trebuia să 

funcționeze timp de 30 de ani. Pentru ca o societate să funcționeze bine trebuie să aibă trei 

categorii de specialiști: profesioniștii, care erau în acest caz doctorii, care trebuiau să știe cum 

funcționează o cură balneară, un contabil, care trebuia să cunoască modul de desfășurarea a 

relațiilor cu băncile și un jurist care să știe să încheie contracte, să mențină relații cu 

furnizorii și beneficiarii și unde pot interveni diferite situații problematice. Directorul 

societății este de asemenea foarte important. Avocații care aveau legătura cu societatea 

trebuiau să fie foarte buni. Din păcate de multe ori aceștia au fost numiți pe baza unor relații 

de amiciție. Nu ni s-au păstrat procesele verbale ale adunărilor generale ale Societății „Hebe”, 

astfel că nu știm care erau specialiștii care făceau parte din conducerea acestei societăți.  

Foarte importanți erau fondatorii. Aceștia erau oameni care aveau credibilitate 

socială. Printre fondatorii Societății „Hebe” s-au numărat doctorul Ștefan Pop, profesorii Paul 

Tanco, Maxim Pop, Artemiu Publiu Alessi, învățătorii Mihai Domide și Ioan Jarda, căpitanul 

pensionar Nicolae Anton, avocații Dănilă Lica și Gavrilă Manu, preotul Silviu Sohorca și 

Maxim Haliță, tatăl lui Solomon Haliță și Alexandru Haliță. De menționat este și aspectul 

național. Toți fondatorii societății erau români. 

Prin organizarea și funcționarea Societății „Hebe” s-a pus în valoare o resursă a 

zonei. Aceasta se afla acolo, nu trebuia adusă de nicăieri. Condițiile naturale de la Sângeorz 

Băi sunt bune. 

Redăm în continuare prospectul și statutele Societății „Hebe” din anul 1879: 

 

PROSPECT 

 

În comuna Sângeorzul Român, ce face cale de patru ore depărtare de la Bistriţa şi 

Năsăud se află un izvor de apă minerală, care atât după analiza făcută cât şi după cantitate, 

este pusă între cele dintâi ape minerale ale Europei. 

Analiza chimică făcută de Dr. Folberth în anul 1858 a constatat în 10 000 de părţi 

calculate următoarele părţi constitutive: 

 Kalium clorat                          2.9314 

 Clor Natriu                            26.1055 

 Iod Natriu   0.0495 
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 Kali sulf. acetos   0.0094 

 Natron sulf. acetos   3.9804 

 Natron carb. acetos  24.4454 

                               Var carb. acetos  12.1056 

 Sare amară    4.4474 

 Oxid de fier    1.2064 

 Acrime salicilică    0.3987 

 Argilă neutr.    0.1708    

 Suma părţilor fixe 75.8505 

 Acrime de cărbune de jumătate legată 17.8177 

 Acrime de cărbune liberă 20.8226 

 Suma tuturor părţilor              114.4918 

 Temperatura izvorului este de 12-13° R.  

 

În respectul terapeutic apa din Sângeorz are mare asemănare cu cea de la Vâlcele 

(Előpatak), are însă preferinţa aceea, că fiind apă multă se poate întrebuinţa şi folosi pe lângă 

cura de băut şi pentru scaldă rece şi caldă. Cu efect excelent se întrebuinţează contra: 

catarelor
1
 învechite şi acute de piept, stomac, intestine, beşica de urină

2
, etc., contra 

hemoroizilor de tot felul, contra febrelor înveterate
3
 în special infarctelor

4
 de splină şi ficat, 

mai încolo în contra debilităţii funcţiunii organelor digestive, contra anomaliilor menstruale, 

blenorhoclor
5
 şi altor catarhe de uter, contra pietrelor în rărunchi

6
 şi băşică, contra 

scrofulelor
7
, contra a tot soiul de debilări

8
 mintale, hypochondria

9
, hyesteria

10
, etc., etc. 

În frumoasa şi de ape minerale mănoasa Transilvanie, natura nu a postat nicăieri aşa 

favorabil apele minerale ca în Valea Rodnei, adică a Someşului Mare, pe când cei ce fac cură 

la Vâlcele au a călători zile întregi până la Borszék spre a face cura finală, aici începând cura 

în Sângeorz, după 4 săptămâni, iau vreo câteva scalde intermediare în baia „Antonia”, aflată 

la o depărtare de o milă
11

 de la Sângeorz, unde temperatura apei este cam 10° R. apoi 8-10 

scalde în „Valea Vinului”, care are o temperatură de 7-8° R. şi este a se asemăna cu Lobogo 

de la Borszék. 

Izvorul de la Sângeorz este proprietatea comunei, care a şi făcut unele stabilimente 

pentru scalda caldă şi rece precum: 4 bazine spaţioase pentru scaldele reci, în care curge apa 

condusă prin ţevi direct de la izvorul principal, 14 cabine pentru scalde calde cu 21 de căzi de 

scăldat, care se încălzesc prin vapori direcţionaţi spre fiecare cadă prin ţevi de la maşina de 

încălzit, etc. 

Fiindcă stabilimentele existente nu corespund pe deplin scopului, iar comuna 

proprietară nu dispune de mijloace pentru ca ridicând edificiile necesare  să  se  poată  ridica  

                                                 
1
 Inflamație acută a mucoasei unui organ, adesea însoțită de secreție abundentă. 

2
 Vezica urinară. 

3
 Învechite, înrădăcinate. 

4
 Distrugerea unui organ sau a unei părți dintr-un organ ca urmare a astupării unei artere sau a unei vene 

terminale. 
5
 Boală venerică. 

6
 Rinichi. 

7
 Umflarea ganglionilor limfatici. 

8
 Înapoiere, deficiență. 

9
 Stare psihică manifestată prin neliniște, teamă și preocupare obsesivă pentru starea sănătății proprii. 

10
 Boală nervoasă. 

11
 1609 metri. 
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scalda după cum s-ar putea; de aceea subscrişii cunoscând bunătatea, puterea vindecătoare şi 

rezultatele minunate obţinute până acum în acest respect, ne-am decis a înfiinţa o societate 

acţionară, care are ca scop să ia în arendă apa minerală sus numită pe un timp de 30 de ani. 

Pentru scopul acesta am şi făcut un acord provizoriu cu comuna proprietară cu condiţii foarte 

favorabile, care acord s-a şi primit în principiu de către comitetul comitatens
1
 şi se va supune 

aprobării celei dintâi adunări generale a societăţii. 

Modul compunerii societăţii, a subscrierii acţiunilor, se poate vedea din statutul 

alăturat. Acei p. t. domni, care vor voi a intra ca acţionari, vor binevoi a subscrie declaraţia 

alăturată la acest prospect, completând rubricile şi subscriind cu mâna proprie 

Subscrierea durează până la 30 Septembrie a. c.
2
 la 12 ore amiaza. 

Declaraţiile subscrise sunt a se adresa domnului dr. Ştefan Pop în Năsăud împreună 

cu sumele plătinde atât la subscriere cât şi mai târziu în sensul statutelor, de la care se pot 

câştiga orice informaţii mai speciale. 

La subscriere pe lângă nume sunt a se adăuga locuinţa şi caracterul, ca să se poată 

induce în cartea acţionarilor. 

Năsăud, 31 Mai 1879  

 

Dr. Ştefan Pop Dănilă Lica 

Phisic op. comit.  avocat în Bistriţa 

Doctor Paul Tanco Gavrilă Mau 

prof. şi dir. gimn.        avocat în Bistriţa 

    Maxim Pop  Anton Georgiu 

        profesor            ass.orf. în Bistriţa 

    Dr. A. P. Alexi Ilie Burduhos 

    profesor      perceptor 

Alexa Larionesi Silviu B. Sohorca 

      adj. în Buduş                                                      cooperat. şi propriet. În Sângeorz 

    Mihai Domide Maxim Haliţă 

înv. dirig. În Sângeorz      proprietar în Sângeorz 

      Nicolae Anton Ioan Jarda 

 căpitan în pens.       învăţător normal 

 

 

STATUTELE SOCIETĂŢII ACŢIONARE „HEBE” 

 

§. 1. 

Numirea „Hebe”, societate acţionară în Năsăud 

§. 2. 

Scopul Scopul societăţii este luarea în arendă a apelor minerale şi a                                 

 scaldelor de pe Valea Someşului şi ridicarea acestora prin edificii şi alte     

 stabilimente necesare pentru atare scalde. 

§. 3. 

Durata Societatea se înfiinţează pe timp de 30 de ani. 

 

                                                 
1
 Organ de conducere al Comitatului Bistrița-Năsăud. 

2
 Anul curent. 
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§. 4. 

Reşedinţa Reşedinţa acestei societăţi este opidul
1
 Năsăud. 

§. 5. 

Capitalul Capitalul fundamental de operaţiune se stabileşte la 10 000 [zece 

        mii] fl. val. austr
2
. 

§. 6. 

Acţiunile Capitalul de acţiune se va acuira
3
 prin emiterea de 200 acţiuni a 50  

      fl. v. a. plătite deplin. 

§. 7. 

 Acţiunile se vor emite pe numele subscriitorilor. 

§. 8. 

 Luarea acţiunilor se va face prin subscrierea unei declaraţii emise  

     din partea fondatorilor în acest scop. 

§. 9. 

 La subscrierea declaraţiei fiecare acţionar solveşte
4
 20 % din  

 valoarea nominală a acţiunii şi 1 fl. v. a. după fiecare acţiune ca taxă de   

 înscriere. De aici încolo tot la 30 de zile câte 10 % până la solvirea  

 completă. 

§. 10. 

 La subscriere şi solvire primeşte subscriitorul un bilet de participare,  

 în care se adevereşte şi solvirea celor 20 %, iar despre solvirea ratelor  

 următoare va primi chitanţă. După solvirea deplină a valorii nominale  

 capătă fiecare acţionar acţiunea formală. 

§. 11. 

  După ce vor fi solviţi 30 % din valoarea nominală a tuturor   

 acţiunilor se va ţine prima adunare generală de constituire şi se va constitui  

 conform determinaţiunilor legii. 

§. 12. 

 Dacă un subscriitor de acţiuni nu va solvi ratele în termenii statoriţi
5
, 

 atunci după ratele restante plăteşte 8 % ca interese de întârziere. 

§. 13. 

 De cumva capitalul statorit faţă cu prosperarea întreprinderii se va 

 arăta insuficient se va face a doua şi a treia emisiune de acţiuni la a căror 

 subscriere au prioritate proprietarii acţiunilor prime. De asemenea se poate  

 reduce capitalul de cumva nu va fi de lipsă a se ţine în suma statorită. 

 Reducerea se va face prin replătirea din valoarea reală a acţiunilor şi nu       

poate fi mai mare decât jumătate din valoarea reală a acelora. 

§. 14. 

 Proprietarii îşi pot vinde acţiunile numai cu ştirea şi învoirea 

      Comitetului administrator al societăţii. 

 

                                                 
1
 Localitatea cu drept de târg. 

2
 Florini valoare austriacă. 

3
 Obține. 

4
 Achită, plătește. 

5
 Stabiliţi. 
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§. 15. 

 Comitetul societăţii e îndreptăţit a denega
1
 înscrierea unui proprietar 

 nou în cartea de acţiuni, de cumva s-a făcut vinderea fără ştirea şi învoirea  

 lui. 

§. 16. 

 Acţionarii nu garantează faţă de întreprinderea societăţii decât cu 

 valoarea deplină a acţiunilor sale. 

§. 17. 

 După valoarea acţiunilor solvite acţionarii capătă dividende din  

 câştigul societăţii, nu au dreptul însă a pretinde dividende din capitalul 

 fundaţional. 

§. 18. 

 Dividendele se statoresc de adunarea generală, însă aşa, cât în  

 fiecare an din venitul curat 20 % se subtrag
2
 şi se depun ca fond de 

    rezervă pentru acoperirea daunelor eventuale şi numai restul se împarte  

 ca dividende. Acest fond de rezervă la dizolvarea societăţii se va împărţi  

 între acţionari în proporţia numărului acţiunilor. 

§. 19. 

Adunările generale  

                         Drepturile ce le au acţionarii în afacerile societăţii 

                  şi le exercită în adunarea generală care se ţine  

                  în fiecare an odată sau în locul reşedinţei sau în locul unde se află  

                  scaldele  luate în arendă de către societate. 

§. 20. 

   Timpul ţinerii adunării generale îl statoreşte direcţiunea în  

 coînţelegere cu consiliul de inspecţie şi îl face cunoscut prin publicare 

 într-o foaie publică
3
 desemnată de adunarea generală. 

§. 21. 

 Adunare extraordinară se poate ţine şi atunci când vor cere aceasta 

 atâţia acţionari câţi reprezintă a 10-a parte din capitalul fundamental. De  

 cumva direcţiunea nu corespunde acestei cereri în timp de 8 zile, atunci  

 acei acţionari se pot îndrepta în această cauză la tribunalul competent  

 conform legii. 

§. 22. 

 Agendele adunării generale sunt: 

1. Alegerea direcţiunii şi a consiliului de inspecţie; 

2. Cenzurarea raţiunilor, statorirea bilanţului şi împărţirea câştigului     

curat; 

3. Deciderea despre dizolvarea ori fuziunea societăţii; 

4. Încheierea contractelor de întreprinderi; 

5. Deciderea despre înmulţirea sau reducerea capitalului fundaţional; 

6. Schimbări în statute; 

7. Pertractarea
1
 propunerilor consiliului şi a direcţiunii; 

                                                 
1
 Refuza. 

2
 Extrag. 

3
 Ziar, gazetă. 
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8.    Pertractarea propunerilor acţionarilor. 

  §. 23. 

 Propunerile acţionarilor au să se facă înainte de adunarea generală 

 cel puţin cu 45 de zile la direcţiunea societăţii, care în coînţelegere cu  

 consiliul o va aduce în adunarea generală împreună cu propunerea sa. 

§. 24. 

    Obiectele ce au să se pertracteze în adunare au să se publice  

 deodată cu convocarea în o foaie publică şi afară de acelea nu se pot  

 pertracta alte obiecte sau propuneri decât acele care se referă la convocarea 

 unei noi adunări generale. 

§. 25. 

            Şedinţele adunării generale le conduce un preşedinte ad hoc, care 

are astatori ordinea dezbateri. 

§. 26. 

 Despre decursul adunării se va duce un protocol printr-un notar
2
 ales  

 ad hoc, care protocol se va aşterne prin direcţiune împreună cu bilanţul 

 tribunalului competent în timpul cel mai scurt. 

§. 27. 

 Pentru ca să se poată aduce conclusa valide sunt de lipsă atâţia 

acţionari câţi reprezintă majoritatea acţiunilor. Acţionarii pot participa sau 

în persoană sau prin plenipotenţi. Plenipotenţa se poate da însă numai unui    

acţionar.  

§. 28. 

   Fiecare acţiune dă dreptul la un vot. Un acţionar nu poate întruni mai  

 Mult de 10 voturi. 

§. 29. 

Direcţiune şi Consiliul de inspecţie  

           Afacerile societăţii le conduce direcţiunea cu consiliul de inspecţie. 

           Direcţiunea constă dintr-un director, un vice director, un secretar şi 

un casar
3
, care se aleg pe timp de câte 3 ani şi au a se insinua la tribunalul 

competent pentru a fi introduşi în registrul comercial ca purtători de firmă. 

De asemenea are a se face acest lucru când se întâmplă vreo schimbare în 

personalul direcţiunii. 

§. 30. 

 Membrii direcţiunii subscriu firma astfel încât piesele referitoare la  

 agendele banale le subscrie directorul, eventual vice directorul şi casarul,  

 celelalte directorul, eventual vice directorul şi secretarul şi sunt  

 răspunzători pentru dauna cauzată societăţii din vina lor. 

§. 31. 

 Consiliul de inspecţie constă dintr-un preşedinte, un vice preşedinte,  

 4 membrii ordinari şi doi supleanţi aleşi pe câte 3 ani în adunarea generală 

 prin aclamaţie sau vot nominal. De notar fungează
4
 secretarul direcţiunii. 

 

                                                                                                                                                        
1
 Discutarea. 

2
 Secretar. 

3
 Casier. 

4
 Funcționează. 
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§. 32. 

     Agendele acestuia sunt: supravegherea acţiunilor tuturor lucrărilor  

     direcţiunii în care scop are drept a revedea cărţile şi toate scrisorile  

     direcţiunii. Mai departe are a examina raţiunile şi bilanţul, precum şi  

     propunerile direcţiunii despre împărţirea venitului curat. Despre aceasta     

      este dator a raporta adunării generale. 

§. 33. 

Dacă observă ceva scăderi sau neglijenţe în afacerile direcţiunii 

este dator a convoca numaidecât adunarea generală. 

§. 34. 

 De sfera activităţii consiliului se ţine în afară de aceste lucruri de  

  însemnătate mai mare, precum încheierea de contracte, acuirare de  

 realităţi pentru societate sau altele,care conduc la prosperarea  

 întreprinderii. Consiliul e dator a supune conclusele sale spre post  

 aprobare adunării generale şi e răspunzător pentru dauna ce ar face-o  

 societăţii
1
. 

Problema economică actuală este aceea că românii nu au o cultură economică de 

bază. Nici un stat din Uniunea Europeană nu și-a demolat industria și nu și-a vândut 

resursele, așa cum a făcut România. Cetățenii români nu cumpără de la producătorii locali sau 

zonali. Interesul local, zonal și național este ca să se cumpere de acolo, pentru ca banii să 

rămână în țară și să nu iasă și să contribuie la dezvoltarea economică a altora, în timp ce 

românii rămân săraci. Cumpărarea de produse autohtone asigură locuri de muncă în țară. 

Până la urmă toate se rezumă la bani, iar banii se fac în economie. Fără susținerea economiei 

românești nu vom avea nici o șansă nu numai de dezvoltare, ci și de existență ca stat. 

 

 
 

 

 

                                                 
1
 Serviciul Județean al Arhivelor Naționale Bistrița-Năsăud, Fond Oficiul parohial greco-catolic Zagra, registrul 

38, ff. 238-240. 
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CURAJUL 

- Ca element al educaţiei - 

 
DR. ARTEMIU PUBLIU ALEXI 

 
 

Curajul întăreşte şi pe cel mai slab şi ajută şi pe cel fără noroc 
 

 

II 

 
Expunând acestea pe scurt, se naşte întrebarea: cum are a se planta şi cultiva curajul 

în copilul din şcoală? 

Când voim a cultiva curajul în copil, trebuie de toate a-i forma o idee clară bine 

explicată şi bine motivată, despre celea de care are a se teme şi a nu se teme şi a nu se teme. 

Spre acest scop şcolarul trebuie învăţat a aprecia simţul de independenţă, mai mult decât toate 

trebuinţele lumeşti şi decât toate plăcerile şi desfătările senzuale, trebuie învăţat a aprecia 

simţul de independenţă, mai mult decât toate trebuințele lumeşti şi decât toate plăcerile şi 

desfătările senzuale, trebuie învăţat a preţui mai mult îndestularea internă, câştigată prin 

învingerea durerilor cu ajutorul voinţei, decât toate comodităţile senzuale; trebuie învăţat mai 

departe a preţui sentimentul de sine mai mult decât veşmintele pompoase din afară; în fine 

trebuie să înveţe a stima şi onora pe Dumnezeu, naţiunea, onoarea, libertatea, dreptatea şi 

adevărul, mai mult decât toate comodităţile unei sclavii, în care numai acela poate să cadă, 

care în interiorul său este deja prefăcut în sclav. 

Prin câştigarea astorfel de sentimente şi de cunoştinţe se întăreşte credinţa de reuşire 

la orice întreprindere şi se fortifică încrederea de sine.  

Ajungând până aici, vom încerca mijloacele directe ce trebuie a se folosi în educaţie, 

pentru a planta şi cultiva în discipoli adevăratul curaj. 

Cel dintâi şi cel mai însemnat dintre mijloacele de educaţie, care poate să aibă un 

succes sigur, este şi aici ca şi la cultivarea altor virtuţi, exemplul cel bun al educatorului. 

Învăţătorul trebuie să servească elevilor săi în toată privinţa de model. De la un învăţător care 

pune mare preţ pe plăcerile senzuale ale lumii decât pe cele spirituale care se pare a avea 

corpul singur numai pentru a cultiva scopuri egoistice şi timide, care preferă comoditatea faţă 

de datoria şi de oficiu şi care în urmă se lasă a fi condus mai mult de considerațiile unei 

subiectivităţi mature, - de la un atare învăţător nu se poate aştepta niciodată, că îmbărbătările 

lui pentru fapte şi simţăminte nobile şi curajoase să producă fructele dorite. 

Şi din contra, un institutor care corespunde exact datoriile sale, care premerge cu 

exemple bune, arată interes de toate cauzele cele publice ce ţintesc la cele mai înalte scopuri 

omeneşti, la promovarea şi ameliorarea binelui poporului, a națiunii sale, a patriei sale şi a 

omenirii întregi; un institutor care ştie a se ridica peste părerile ce se susţin în viaţă de către 

massa, un institutor care merge cu rezoluţia şi abnegaţie pe  toate  căile  cele  bune; un  atare  
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institutor nici n-are trebuinţă să îndemne pe învăţăceii săi la curaj, pentru ca exemplele cele 

bune îi atrag cu mai mare farmec decât toate vorbele cele pompoase şi animatoare, însă lipsite 

de fapte. 

Un mijloc eficace pentru plantarea şi cultivarea curajului este ilustrarea cu exemple 

mari scoase atât din viaţa contemporană, cât şi din istoria universală şi cea naţională. 

Adeseori întâlnim în viaţă chiar în mijlocul nostru exemple de curaj moral, de curaj spiritual 

şi de curaj fizic. Acestea sunt cu atât mai bune şi se pot aplica cu cea mai mare succes, dacă 

sunt luate de la persoane ce învăţăcelul le cunoaşte din viaţa de toate zilele. Însă istoria 

universală este izvorul cel mai abundent pentru exemple de curaj de toată natura, care sunt în 

stare a stârni şi a cultiva curajul cu cel mai mulţumitor succes. Cu deosebire găsim exemple 

de acestea în istoria clasicităţii, la elini şi la romani, în războaiele de libertate ale Greciei, în 

războaiele romane pe timpul republicii, în războaiele de emanciparea conştiinţei, a 

emancipării popoarelor de sclavie, în războaiele pentru libertate în Europa şi America. 

O altă fântână pe care institutorul român nu-i este permis a o trece cu vederea la 

dezvoltarea şi cultivarea curajului în discipolii săi, este istoria patriei şi istoria naţională cu 

care şi fără de aceea are să se ocupe mai întâi din alte consideraţii pedagogice. 

Câte exemple de curaj nu cunoaştem noi din istoria patriei şi, cu deosebire, din 

istoria românilor? Câte exemple de curaj românesc ni se înfăţişează în războaiele românilor, 

începând de la colonizarea lor până astăzi, purtate cu toate ginţile barbare şi cu deosebire cu 

turcii, cu ruşii, cu tătarii, cu polonii şi cu altele? 

Ce tablou minunat de curaj adevărat vitejesc ne înfăţişează numai luptele românilor 

avute pe malurile Dunării şi pe coastele Balcanului în anul 1877-78, în care lupte curajul 

românilor a fost admirat de lume şi lăudat chiar şi de inamicii românismului
*
. 

Venim să vorbim pe scurt, special, despre cultivarea pregătitoare a curajului din 

vederi pedagogice prin o bună disciplină şi o corectă dirijare şi observăm mai întâi cum că 

învăţătorul nu-i este permis sub nici o condiţie de asuprime cele dintâi dispoziţii de curaj, ce 

observă că au început la un discipol a se dezvolta de la natură, ci din contră, acolo unde 

acestea se manifestă în adevăr, are să le conducă pe calea cea adevărată, iar acolo unde se afla 

în un grad mai mic sau numai în embrion, are să le deştepte şi cultive pe calea cea adevărată. 

Un copil ce are o natură extrem petulantă, bătăioasă, care nu bagă în nicio seamă şi nu 

pricepe pericolul ce-i stă adesea în cale, trebuie a se face atent la acel pericol, a-i spune calea 

şi scopul curajului şi a se conduce spre acela… Şi dacă cineva pedepseşte orice pornire de 

curaj natural înainte de ce ar fi degenerat, îl pedepseşte fizic cu nuiele sau beţe, prin aceasta 

comite o faptă foarte rea, pentru că prin pedeapsa trupească se produce în elev frica de durere, 

pe când dânsul ar trebui învăţat să dispreţuiască durerea, să fie curajos. La creşterea astor fel 

de nativi institutorul să-şi aducă aminte cum că  tinerimea  trebuie  învăţată să  cuteze. Iar de  

 
* Credem că vom face o plăcere lectorilor dacă vom publica o mică listă a acelor eroi, o cunună de viteji români, 

al căror nume vor rămâne în istoria nepieritoare, cununa ce o scoatem din opul nostru „Rezbelul orientale 

ilustratu”. Generalii: Manu, Lupu, Cerchezu, Haralambie, Anghelescu; Coloneii: Slăniceanu, Cantilli, Ipătescu, 

Petrovanu, Anghelescu, Heret, Cretianu, Formacu, Berendeiu, Budestianu, Boranescu, Vlădescu, Moldanescu, 

Cernovodianu, Dumitrescu-Maicanu, Sachelari, Cotrutiu, Falcoianu, Arionu, Rasnovanu; Lt.-col.: Murgescu, 

Candiano-Popescu, Pilatu, Voinescu, Grigore Ion, Fotti, Peretiu, Rosetti Ştefanu, Chiriţiescu, Alexandrescu, 

Măldăresscu, Dumitrescu, Algiv; Maiorii: Groza, Leca, Jarcu, Siontiu, Hondoca, Crăţiunescu, Comăneanu, 

Leonu, Macri, Borileanu, Giurăscu, Jene, Burechi, Mateescu, Vartiadi, Falcoianu, Guranescu; Căpitanii: 

Mortiunu, Valter, Pruncu, Rosianu, Nastasie Ion, Ganescu, Albu, Calendru, Boranescu, Hartelu, Calinescu, 

Caloianu, Catarescu, Radoviciu, Bordeianu; Subloc.: Rossetti, Danescu, Lemnea, Papazoglu, Vlădescu, 

Osteanu, Spiroiu, Ghica; Tunari: Buciumanu, N. Alexandrescu şi U. Mihail, apoi cuceritorii stindardului turcesc 

la Griviţa: Grigore Ion, Stan George şi Nica Vasile şi alţii mai mulţi. 
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cumva ar mai rămâne din şcoală unele defecte în această privinţă, acelea se pot amenda uşor 

mai târziu, în decursul vieţii, în paralel cu dezvoltarea maturităţii, numai şcoala să-şi fi făcut 

fondul ei de cunoştinţe şi principii. Foarte nimerit zice Jean Paul în un loc: „Niciodată nu este 

bine a se slăbi o putere, ci numai a întări muşchiul opus aceleia”, iar Luther în alt loc zice: 

„Este foarte rău când lucrul vine până acolo cât copiii din cauza pedepsei aspre să se supere 

pe părinţi, iar învăţăceii să devină inamicii institutorilor lor”. Tot Luther zice mai departe: 

„De aceea nu este bine a permite femeilor care grijesc de copii, ca să-i înveţe a avea frică de 

câte năluciri şi de câte fantasmagorii de noapte. Dară este a se îngriji ca să se crească bine, să 

aibă frică bună, adică să se teamă de acele lucruri care sunt în adevăr de temut, iar nu de acele 

ce nu sunt de temut şi să nu înveţe fricoşi, timizi”. 

Însă nu  numai fantasmagoriile şi tot felul de năluciri contribuie la deprimarea 

curajului şi la naşterea de timiditate în un copil, ci şi tratările de tot gingaşe în privinţa 

conservării sănătăţii sale. Este foarte rău când copilul se învaţă de mic a-şi trece sănătatea de 

toată nimic, ca şi de cine ştie ce pericol mare, când se învaţă a umbla tot învelit şi ca cu 

picioare de sticlă, pentru ca prin aceasta nu numai se sufocă şi să înăduşeşte în germen orice 

dispoziţie de curaj, de abnegaţie şi de rezoluţie, dar se pune baza unor dispoziţii egoiste, se 

învaţă de micuţ a se interesa şi a griji numai de sine, de scumpul său ego. 

Dacă se observă la un învățăcel lipsa dispoziţiilor pentru curaj, institutorul trebuie 

numaidecât să-i steie în ajutor, trebuie să-l îmbărbăteze şi să-i deie la mână toate mijloacele 

ca să-i succeadă barem unele întreprinderi curajoase pentru ca prin aceasta creşte în discipol 

încrederea de sine şi i se dezvoltă cutezarea de a face şi de sine întreprinderi curajoase. 

Asemenea este dator institutul de a nutri pe copil cu speranţa cum că năzuinţele şi 

întreprinderile lui vor fi încununate cu succese bune, pentru ca prin aceasta se dezvoltă şi 

cultivă o adevărată sârguinţă care este cea mai mare importanţă, este baza educaţiei
1
. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 Şcoala Română, Năsăud, Anul IV, 1880, nr. 2, pp. 9-11. 
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GEORGE UZA* 
 

În  memoria fiului meu 
Dan Alexandru Uza 

„Amintirea  e  singurul rai  din  care  nu putem fi izgoniţi” 

(Richter) 

PARTEA I 

HOBBY-URI 
 

De mic copil m-am trezit pescuind pe Cormaia şi pe valea Someşului Mare. Apele 

ce izvorăsc din Munţii Rodnei au fost foarte bogate în peşte înainte de 1940. Îmi aduc aminte 

că, mergând la scăldat pe marginea Someşului Mare, distanţă de aproximativ un km, vedeam 

sute, poate mii de peşti de diferite mărimi  fugind spre  ape mai adânci. Pentru noi, copiii, era 

o mare plăcere să alergăm pe malul apei să speriem peştii. 

În jurul vârstei de 4-5 ani, bunicul meu dinspre tată, pe care-1 chema George, mă 

însoţea împreună cu sora mea Olimpia, mai mică decât mine, la pescuit. Niciodată nu 

prindeam nimic, dar faptul că ţineam bota de alun în mână era pentru mine o mare 

satisfacţie. Bunicul, ca orice bunic, avea mare răbdare. Mergea încet ţinând pe sora mea 

de mână, tăcut şi trăgând din când în când din pipa lungă, pe care niciodată nu o uita 

acasă. De obicei pescuiam numai în zilele de sărbătoare, când prăvălia lui era închisă. 

Bunicului îi plăcea să ne ducă în partea de jos a satului numit „Prund”. În liniştea deplină 

nu se auzea decât foşnetul apei şi, din când în când, vibraţiile 

„gordunei”(contrabasului) de la hora satului, ce se ţinea în capătul opus al acestuia. Când 

bunicul nu putea să ne însoţească la pescuit, mama angaja oameni din sat, unii pescari, să 

aducă peştii vii acasă, pe care-i punea într-un „vandăl”(vas de lemn) aşezat în curte şi eu 

pescuiam din târnaţ. Uneori mama mă certa pentru că nu-mi puneam undiţele în locuri ferite 

şi puii din curte se agăţau de cârlige sărind după momeala uitată sau după muştele 

artificiale. Puiul zbătându-se să scape din cârlig, mama alergând după el, găinile 

cotcodăcind, era un moment de panică şi  noi copiii ne speriam. Văzând dragostea mea 

pentru pescuit, Ion Lupoaie, un prieten al familiei, m-a luat mai târziu sub protecţia sa. El 

era mare pescar, în special de lipani.  Om vesel şi cu mult umor, ştia  să vadă defectele 

fiecăruia de care râdea. Iubea muzica şi cea mai mare parte a câştigului său îl dădea la 

muzicanţii care cântau la Borcut (staţiune). Noi copiii îl iubeam pentru glumele sale şi 

adeseori îl însoţeam la pescuit la Cormaia, în primul rând ca să nu fie singur şi în al doilea 

rând îl ajutam să prindă cosaşi de iarbă pe care-i agăţa în cârlig. Nu-i  plăcea  orice  cosaş 

* Continuăm să  publicăm şi în acest număr din lucrarea Amintiri, amintiri…, apărută în Cluj-Napoca, 

Editura Napoca Star, 2001 (pp. 76-106). Mulţumim pe această cale nepotului autorului, Dan-George Uza, care   

şi-a dat acordul pentru publicare. 
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decât cei mici cu aripi cât corpul şi galbeni pe burtă. El ne lua de acasă dimineaţa, pe la orele 

5-6, urcam dealul numit „Poduri” şi înainte de a ajunge la apă ne aprovizionam cu cosaşi, 

încă nu era rouă luată şi cosaşii abia săreau în iarba udă, încât îi prindeam foarte uşor. De 

departe auzeam bătaia piuelor lui badea Nicolae a Dobaşului şi a lui Ciuculin. Badea 

Niculae ne întâmpina cu  o voce de bas: „bună dimineaţa”. Avea mulţi copii. îndată ce 

ajungeam pe malul apei începea să pescuiască. De obicei la prima aruncare prindea 

lipanul. îl ţinea în mână şi-l admira cât e de frumos, apoi îl ducea la nas şi-l mirosea, 

spunând că atunci când este prins proaspăt miroase a cimbru de câmp, fapt adevărat 

verificat şi  de  mine.  Dacă nu prindea spunea: „încă nu s-au sculat domnii”. El avea  un  

sistem de pescuit numit ţărănesc, cu bota lungă de alun uscat şi cu aţa ceva mai scurtă 

plimba cârligul în care era agăţat cosaşul pe deasupra apei sau îl lăsa să fie dus de apă.  

Lipanii  cei mici  săreau de  obicei afară din apă în fel şi chip, fie vertical şi se întorc în aer 

căzând cu gura pe cârlig, fie sar orizontal, fie că scot numai capul din apă. Lipanii mari 

prind de obicei undiţa sub luciul apei. Cu acest sistem trebuie să fii foarte îndemânatic, 

foarte rapid, deoarece lipanul la cea mai mică rezistenţă lasă undiţa din gură. Săritura 

lipanului  la  undiţă  este  atât de variată încât de fiecare dată crezi că ar vrea să-ţi spună 

ceva. Prietenii mei râdeau de mine când le spuneam această presupunere, spunând că eu 

vorbesc cu peştii. Dacă reuşea să-l agaţe, printr-o zmuncitură uşoară îl aducea la mal. De 

multe ori sistemul nu dădea rezultate, peştii scăpând din undiţa din cauza zmunciturii. Acest 

sistem l-am învăţat şi eu de la maestrul meu pe Cormaia. Venind la Cluj am început să 

pescuiesc pe ape mari, cum este Valea Drăganului, Valea Iadului etc., unde am învăţat alt 

sistem de pescuit lipani de la regretatul prof. Nemeş de la Institutul Agronomic din Cluj. 

Lipanul se prinde singur în cârlig dacă aţa este ţinută întins, de obicei mai lungă decât ruda. 

După ce se prinde, trăgând încet de aţă îl aduc la uscat. Pescuitul în  acest fel este foarte 

spectaculos şi se pierd puţini lipani. 

De obicei mergeam pe Cormaia până la Valea Vinului şi de aici ne întorceam tot 

pescuind până se însera. Pe lângă apă nu era decât un drum foarte rău; poate cu căruţele 

reuşeau ţăranii să-l parcurgă greu. Nici nu era interesul să se facă drum, deoarece pe Cormaia 

circula încă un trenuleţ  mic,  numit de ţărani „Roiban”. Eu îmi aduc aminte ca prin vis de 

acest trenuleţ, ce pleca de la Podul Cormăii şi mergea până pe Valea Vinului la locul 

numit Sălăşii. Ţin minte mai bine roibanul de pe Valea Anieşului care s-a scos mult mai 

târziu. Am şi un cine-film făcut cu acest Roiban. Spre seară, când ne întorceam, badea 

Niculae punea pe toţi copiii în şir după vârstă, ştiind că domnul Lupoaie le aduce totdeauna 

câte ceva. 

Uneori la pescuit pe Cormaia ne însoţea şi tatăl meu. Pentru el era plictisitor şi 

după ce mâneam adormea. Alteori stătea de vorbă cu ţăranii sau cu evreii ce aveau stână 

rituală pe Cormaia şi uita de noi. Maestrul Lupoaie se enerva spunând totdeauna că nu-1 

mai ia cu noi, dar după câteva zile uita. 

În amonte de Valea Vinului nu mai era drum pe Cormaia. Aici era zona 

păstrăvului. Oamenii mergeau la munte pe o cărare numită „plai” pe versantul din stânga 

al văii, la 20-30 de metri de apă. Aici pescuiau braconierii. Regretatul învăţător Gh. Lup 

îmi povestea că era copil şi umbla cu oile pe lângă vale şi că dintr-o singură hâlboană a 

prins 30 de păstrăvi. S-au prins aici şi păstrăvi foarte mari. Tatăl meu îmi povestea că 

într-un muzeu din Budapesta se găsea expus scheletul unui păstrăv prins în Cormaia lung de 

70-80 cm. Este interesant că după ce se termina pădurea şi începea zona fără brad în apă 

nu mai erau păstrăvi. Este adevărat că există o cascadă mare la ieşirea apei din pădure, 

peste care păstrăvii greu ar putea sări pentru a-şi depune icrele în ape mai mici. Ştefan Lup,  
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fratele învăţătorului, mi-a spus că de multe ori a aruncat păstrăvi în amonte de 

cascadă, dar n-au stat aici, niciodată n-a reuşit să prindă păstrăvi în această zonă. 

Fenomenul este greu de explicat, M ă gândesc în primul rând la oxigenarea apei, mai 

puternică în zona cu brad. În această zonă pescuia şi învăţătorul Marcu, adversar politic al 

lui Laurenţiu Oanea, arendaşul apei. El nu ţinea cont de arendaş, dar ce-i drept nici 

arendaşul nu-şi făcea de lucru cu el, într-o vară învăţătorul Marcu a căzut pe marginea 

apei şi şi-a rupt un picior. A făcut cum a putut foc lângă el şi aştepta salvarea care a venit 

de la un alt braconier, Ştefan Lup. Acesta pescuia şi l-a observat pe înv. Marcu că nu poate 

mişca decât foarte greu. Încet s-a apropiat de el, i-a spus că este în jur cu oile şi că l-a 

văzut de departe cum se chinuie.  L-a luat în spate, fiind un tânăr voinic şi l-a dus la casa 

lor de la „Bască”, de unde familia  l-a recuperat. Tatăl meu îmi povestea că învăţătorul 

Marcu pescuia păstrăvi şi pe Valea Moldişului, afluent al Cormăiţei. Este o vale mică în care 

astăzi nu cred să mai fie vreun păstrăv. Poate toamna, când păstrăvul urcă să depună icrele să 

mai găseşti ici şi colo în hâlboniţe mai mari câte un peşte. E adevărat că în ultimii ani s-a tăiat 

multă pădure în jurul văii şi, probabil, debitul apei a scăzut. 

Eu am început să pescuiesc pe cont propriu, ca braconier, la vârsta de 11-12 ani. La 

vârsta respectivă nu puteam să obţin permis de pescuit. Însoţit de un prieten al meu, 

Alexandru Haliţă, coleg de şcoală decedat la vârsta de 21 de ani, cu tuberculoză pulmonară, 

mergeam de obicei în locuri ferite, printre loze, cum este porţiunea dintre Podul Cormăii şi 

Piuele lui Ciuculin. De  câteva ori  ne-au prins jandarmii, dar fiind copii ne-au iertat. Mai 

târziu, fiind student, mi-am scos permis de pescuit de la Asociaţia Pescarilor şi Vânătorilor 

din Cluj şi de la Ocoalele Silvice unde pescuiam: Valea Iadului, Valea Drăganului, Valea 

Poşăgii, etc. 

Pe Cormaia la pescuit m-a însoţit mai rar muzicantul Poleac Ion, mare pescar în 

orice apă. Odată am dormit cu el şi un consătean Şpaimoc Sevestian într-o colibă pe 

marginea apei. Am pus pe jos iarbă şi cetină şi somnul a fost bun, mai ales că eram 

obosiţi. Intre altele. Poleac ne-a povestit că în căţinii de la Başca cântă zânele la vioară şi 

la alte instrumente. Povestea am auzit-o şi de la alţi bătrâni din sat. Într-adevăr, vara se 

aude o muzică din când în când, dar aceasta este reflecţia în munte a muzicii din staţiunea 

balneară, care în linie dreaptă nu este prea departe. 

De câteva ori am pescuit şi pe Valea Anieşului. Aici am dormit la o cabană 

construită pentru vânători, mai ales străini. Pe cabană  scrie „Chalete  de  Chase” (cabană 

de  vânătoare).  Astăzi  cabana  este arendată unor asociaţii comerciale.  Îmi  amintesc că  

într-o  vară  am fost pe Anieş la pescuit cu dr. Tabic de la Arad şi cu alţi prieteni. Încă circulă 

pe Valea Anieşului Roibanul, care aducea lemnele de la munte. Când am venit în vale am 

obţinut un vagonet condus de un om priceput cu veche experienţă. La un moment dat linia 

ferată mergea paralel cu valea şi foarte aproape de ea. Eu am luat undiţa şi am aruncat-o în 

câteva locuri. Spre surprinderea mea şi a celorlalţi prieteni, am scos dintr-o hâlboană un lipan 

de toată frumuseţea pe care am reuşit să-l aduc pe vagonet. Toţi au râs şi m-au  felicitat. 

Atât Cormaia, cât şi Anieşul, şi se pare că şi Someşul Mare au fost arendate 

câţiva ani de senatorul Laurenţiu Oanea, originar din Sângeorz-Băi. El avea doi paznici 

străini, care păzeau nu numai apele, ci şi vânatul, Ei erau înzestraţi cu binoclu şi armă. 

Toată ziua umblau pe Cormaia şi Anieş şi nimeni nu putea pune undiţa în apă sau să 

vâneze fără voia senatorului. Ei locuiau pe Cormaia la Gâboretea, Totuşi şi atunci erau 

braconieri spre  izvoarele  apelor.  Vecinul meu, Lup Ştefan, îmi povestea că de multe ori 

prindea câte o desagă de păstrăvi pe care-i vindea la restaurantul „Hebe” domnului Dedea. 

El venea noaptea şi ştia la ce geam doarme stăpânul restaurantului. Lua banii şi în aceeaşi  

https://biblioteca-digitala.ro



 

 
45 

 

Pisanii Sângeorzene 
Octombrie  

2017 

GEORGE UZA 
 

noapte se întorcea la Başca. Sistemul de arendare l-am văzut şi în Franţa şi 

Germania. În unele locuri apele se arendau pe porţiuni, de la km cutare până la km cutare 

era proprietatea domnului X, de acolo în amonte sau în vale era proprietatea altuia. Puteai 

pescui, dar cu restricţii, nu mai mult de trei peşti, în unele locuri zece peşti. În Germania un 

bun cunoscut pescar mi-a spus că permisul se obţine după un serios examen. El mi-a arătat 

trei cărţi din care a învăţat. Recent am fost în Germania în regiunea Rhon, care este sub 

protecţia UNESCO. În râul Saale, ce curge pe aici, porţiunea ce trece prin pădure e a 

statului, iar restul a comunei pe care o traversează. Comuna închiriază apa prin  licitaţie. 

De câteva ori am fost la pescuit pe Valea Vaserului, însoţit de familia                      

dr. C. Tecuşan din Vişeul de Sus. El a organizat deplasarea cu o drezină pe linia îngustă pe 

care se aduceau lemne. Primele ieşiri din punct de vedere al recoltei de lipani au fost 

formidabile. Era foarte mult peşte. Cu timpul s-a împuţinat şi aici, ca şi pe alte ape, atât din 

cauza braconajului, cât şi din cauza viiturilor de ape. Pe vale se găseau şi lostriţe, dar eu    

n-aveam  instrumente  pregătite  pentru  acest pescuit. Un fost coleg de liceu, profesor la 

Vişeul de Sus, a prins lostriţe ce ajungeau până la 80 de cm. Pe vale am întâlnit odată pe 

prof. E. Cosma de la Clinica de Chirurgie II din Cluj, care era la pescuit cu prieteni din 

Germania. Ultima mea excursie pe Valea Vaserului am făcut-o cu prof. Vlaicu, dr. Vlad din 

Vişeul de Sus, dr. C. Tecuşan şi alţii. Dr. Vlad, mare pescar de munte, a dorit să ne 

demonstreze cum se prinde o lostriţă, despre care se ştia că stă la vărsarea Novaţului în 

Valea Vaserului. Şi-a luat cizme lungi în picioare şi, tacticos,  a început să arunce undiţa cu 

blinker din metru în metru. A parcurs întreaga distanţă unde se credea că se plimbă lostriţa, 

fără să simtă cea mai mică trăsătură. S-a înapoiat la noi nervos dar şi mirat  că  lostriţa  nu 

s-a arătat. Un copil care era lângă noi şi care îngrijea oile, auzind discuţia, a zis: „Lostriţa a 

prins-o aseară dumnealui”, arătând cu degetul spre un pădurar. Între noi era şi un director 

silvic de la Baia Mare care a rămas stupefiat. Nimeni nu a mai zis nimic şi i-am lăsat pe 

silvici să-şi rezolve problema între ei. 

Fiecare pescar păstrează în memorie şi povesteşte cu multă plăcere întâmplări 

petrecute la pescuit. Unele sunt greu de crezut pentru ascultători. Din acest motiv ei sunt 

etichetaţi drept mincinoşi. În rândurile de mai jos voi încerca şi eu să povestesc unele din 

întâmplările proprii. 

Împreună cu prietenul meu Gh. Lup am mers spre izvoarele Cormăii. În amonte 

de cascada amintită n-am găsit peşte. Atunci am urcat la o stână în muntele Miraşa. Acolo 

am dormit o noapte şi de acolo pe creasta munţilor am trecut în muntele Poieni. După ce 

ne-am ospătat cu balmoş şi păstrăvi la grătar,  n-am  urmat drumul obişnuit,  ci am căutat 

să coborâm în Valea Vinului direct prin pădure. A fost foarte greu întrucât n-am găsit o  

cale care să ne ducă în vale. Ajunşi în Valea Vinului, aproape de izvor apa era foarte  mică;  

nu credeam să găsim acolo păstrăvi. Totuşi am încercat într-o mică hâlboniţă şi-am pus 

cârligul chiar în mijlocul curentului. Undiţa s-a oprit după terminarea acestuia lângă un 

trunchi de copac. Am crezut că s-a agăţat şi am tras uşor. Spre surpriza mea am scos  un  

păstrăv frumos, dar care nu se zbătea aşa cum eram obişnuit, ci mi se părea mai leneş. L-am 

luat din buruieni în mână şi văd că este mai dolofan. Imediat mi-am dat seama că este plin 

de icre. El urcase pe vale în sus fiind sfârşitul verii să depună icrele. L-am privit îndelung, 

l-am admirat pentru efortul făcut ca să ajungă până în acest loc, unde peştişorii ce vor lua 

naştere din icrele depuse vor fi mai feriţi de răpitori şi de apele mari în caz de ploi 

abundente. Încet i-am dat drumul în apă. A plecat şi parcă-mi mulţumea că i-am redat 

viaţa. S-a  ascuns  din  nou  sub  lemnul  din  marginea   apei. M-am   oprit   asupra   acestei 
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întâmplări ca să arăt că un pescar de munte, cu dragoste pentru vieţuitoarele apelor, este  

obligat şi  la astfel de atitudini.  

Într-o dimineaţă, de-abia se făcuse ziuă, mergeam cu undiţa în mână spre 

Cormaia. Eram student în anul V. Pe drum m-a ajuns un consătean ce ţinea de un lanţ 

vaca. Se vedea om deştept. Ca întotdeauna discuţiile au alunecat pe panta religioasă. Eu 

am vrut să văd cu ce argumente poate el să susţină existenţa divinităţii şi cu acest scop eu 

m-am pus pe poziţia ştiinţei. La un moment dat a tăcut, apoi a rupt o frunză dintr-un alun 

şi m-a întrebat: „Dacă sunteţi atât de învăţaţi, de ce nu faceţi una ca asta, pentru că vedeţi, 

în natură sunt cu milioanele?”. Am râs şi m-am dat bătut. 

Într-o vară - eram student în anul II - am întâlnit pe Cormaia un domn cu barbă până 

la brâu care pescuia. La început am crezut că este un evreu de la stâna lor. Am mers puţin mai 

sus şi am întâlnit un alt domn pescuind, care nu era altul decât profesorul L. Danielo de la 

Facultatea de Medicină din Cluj. El mi-a spus că domnul cu barbă este preotul C. Avram, 

profesor la Facultatea de Teologie Greco-Catolică din Cluj. Profesorul Danielo m-a întrebat 

dacă am prins peşti. Eu i-am arătat într-o traistă ce o ţineam după gât câţiva lipani. Şi-a băgat 

mâna în traistă şi parcă şi acum îl aud: „Da frumoşi sunt, unde i-ai prins?”. Atunci i-am spus: 

„Poftiţi, domnule profesor, şi vă luaţi câţi doriţi”. Mirat, m-a întrebat de unde îl cunosc. I-am 

răspuns că sunt student la Facultatea de Medicină în anul II. S-a bucurat şi însoţindu-1 pe 

lângă vale m-a întrebat despre cabanele din Munţii Rodnei, de stâni, etc. 

Aş putea să povestesc şi alte întâmplări legate sau nu de pescuit în drumurile 

noastre începând cu Cormaia şi terminând cu Valea Sebeşului, Valea Bistriţei, etc. 

Despre unele am mai scris în alte capitole. Un alt hobby care a apărut destul de târziu şi 

care-mi ocupă cea mai mare parte din vară este grădinăritul. Marele filozof Kant aşează 

într-o clasificare a artelor grădinăritul pe primul loc, apoi poezia, muzica, etc. Am îndrăgit 

această meserie mai de voie, mai de nevoie, cum se spune în popor. 

Încă de la începutul lunii martie semăn în cutii de lemn şi de plastic tot felul de 

legume: roşii, ardei graşi şi iuţi, conopidă, varză, etc. Cutiile le ţin pe terasa blocului care este 

închisă ca o seră. Pământul din cutii îl prepar toamna, cu puţin gunoi vechi, nisip, pentru      

a-l face mai afânat etc. În jur de 1 mai duc răsadurile şi le răsădesc în grădina săpată din 

toamnă. Dacă am noroc şi nu îngheaţă în zilele de 12-16 mai, se dezvoltă destul de frumos. În 

acest an am încercat să răsădesc în grădină pepeni galbeni şi dovlecei şi am reuşit să duc până 

la coacere câteva fructe. 

Greu este să întreţii culturile. Vara apar tot felul de boli care le distrug dacă nu le 

stropeşti cu soluţiile indicate după fiecare ploaie. Au fost  ani  când roşiile  nu s-au copt,   

n-am cules  decât gogonele. 

O grădină bine îngrijită nu necesită investiţii prea mari. Mai scump este gunoiul 

dacă răsadurile le produci acasă şi dacă familia te ajută la plivit. M-am convins că plivitul 

nu-l pot face decât femeile. Acesta trebuie făcut de câte ori este nevoie. 

Când mă scol dimineaţa, primul drum îl fac în grădină şi mă uit la fiecare plantă. Le 

ud de două ori pe zi, dimineaţa şi seara. Grădina bine lucrată ne scuteşte să cumpărăm în 

timpul anului din piaţă ceapă, dovlecei, usturoi, varză, fasole şi castraveţi şi  să  cheltuim  mai  

puţin pe roşii, cartofi, ardei, etc. Dacă aş locui permanent acolo, în mod sigur aş  avea o  

producţie  mai mare. 

O parte din grădină este ocupată cu pomi fructiferi, prune bistriţene şi mere goldene 

în cea mai mare parte. Am doi meri mari care niciodată nu mă lasă în pagubă. Din merele 

culese de la aceştia fac ţuică şi din vânzarea ei plătesc gunoiul, femeile care plivesc, etc. În 

curte am o vie cu struguri albi trimisă din Italia. Strugurii sunt mici, dulci şi se coc devreme. 
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De obicei fac 20 -25 kg de vin din ei. In faţa casei am o altă vie cu struguri negri. Aceştia se 

coc târziu, la începutul lui noiembrie şi de obicei nu-mi lasă copiii decât câteva ciorchini 

pentru consum. 

Grădinăritul nu a constat numai în semănat, îngrijit şi recoltat. Mi-a făcut şi îmi 

face mare plăcere să pregătesc conservele pentru iarnă. Am învăţat multe reţete de la 

prietene, în special conservele de dovlecei, de gogoşari, zacuscă cu sos de roşii şi muştar, 

castraveţi, tocană sârbească şi altele. Am învăţat să fac dulceţuri din fructe. Cele mai 

reuşite sunt cele din amestec de frăguţe, zmeură şi vişine. Soţia mea nu se ocupă de aceste 

treburi gospodăreşti. Ea mă asistă şi mă încurajează. Unii spun că fac treburi pe care le fac 

numai femeile. Acestora vreau să le amintesc că şi un mare om de stat, Helmuth Kholl se  

ocupă ce acestea, ba chiar a scris şi o carte de bucate. 

 

MEDIC ŞI CERCETĂTOR ÎN CLINICA MEDICALĂ I DIN 

CLUJ-NAPOCA 
 

Transferat la cerere de la Institutul I. C. Parhon din Bucureşti la Institutul de 

Cercetări Medicale al Filialei Academiei din Cluj în 1951, m-am prezentat la directorul 

institutului, prof. Grigore Benetato. Institutul avea atunci două secţii: Fiziologie, condusă 

de directorul institutului şi Medicală, condusă de prof. Aurel Moga. Mai târziu s-au înfiinţat 

colective mai mici la Clinica Medicală III, condusă de prof. Iuliu Haţieganu, apoi de      

prof. O. Fodor şi la Clinica de Fiziologie condusă de prof.  L.  Danielo. 

De la început, prof. G. Benetato m-a întrebat ce vreau să mă fac, „doctor de câini sau 

de oameni”. După ce am optat pentru clinică, m-a dus şi m-a prezentat profesorului A. Moga 

la Clinica Medicală I. I-a spus povestea numirii mele la Cluj şi apoi a plecat. În tot cazul, 

venirea mea la Cluj nu era clară pentru cei doi profesori în vremurile de atunci. 

După plecarea prof. Benetato am rămas în cabinet numai cu prof. A. Moga care era 

destul de rezervat. I-am cerut o învoire de 3-4 zile ca să-mi găsesc o gazdă. În timp ce 

discutam, a intrat în cabinet şeful de lucrări de atunci, dr. Ion Macavei. Când m-a văzut a zis 

ca de obicei: „Servus Gheorghiţă; ce mai faci?” Din acel moment fruntea prof. A. Moga s-a 

descreţit, a zâmbit şi atmosfera s-a destins.  Prof. A. Moga i-a spus că voi lucra în clinică ca 

bursier de cercetare. D-l dr. Macavei mă cunoştea de la Sângeorz, unde el venea pentru cura 

de ape minerale încă de când eram student. Am primit învoirea cerută şi am plecat împreună 

cu d-1 dr. I. Macavei. 

Prof. A. Moga era proaspăt numit în Clinica Medicală I în împrejurări descrise de 

colegul Marin Florea în cărţile sale. După venirea sa în clinică, el a adus mulţi tineri pe care 

dorea să-i formeze după principiile sale. Bagajul meu de cunoştinţe medicale era modest, 

atât cât învăţasem în studenţie. Prof. A. Moga m-a repartizat în secţia asistentului A. Mazilu, 

în salonul 1. Primul meu bolnav de care m-am ocupat a fost un tânăr cu tuberculoză 

peritoneală. Am citit acasă despre boala respectivă din tratatele ce le aveam la dispoziţie 

şi la vizita asistentului i-am referat ce ştiam. Tim p de 3-4 săptămâni nu m-a lăsat să refer 

la vizita profesorului. După acest interval de timp am început să prezint profesorului la 

vizita mare cazurile ce le  aveam în îngrijire.  Profesorul cu  blândeţe  la început m ă 

ajuta. Nu ne ierta şi ne făcea observaţie dacă nu cunoşteam noţiunile teoretice despre 

boală, ceea ce însemna că n-am   citit. 

M-a impresionat şi m-a înfricat într-o anumită măsură disciplina severă impusă 

la clinică încă de pe vrem ea prof. I. Haţieganu. Dimineaţa la ora 8 trebuia să fim în 

secţie. In acea vrem e la clinicile medicale nu se făcea raport de gardă decât  la  cele  cu 
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 profil chirurgical. Noi, medicii tineri, recoltam sânge de la bolnavi pentru analize şi-l 

duceam la laborator cu un bilet pe care scriam analizele cerute. La clinici nu erau atunci 

asistente decât surori medicale. Asistentul secţiei făcea vizita la ora 9 dimineaţa şi la ora 

17.  După masă la această  oră trebuia să fie făcută foaia de observaţie, examenul urinei. 

Medicii din secţie erau obligaţi să facă mai multe analize de laborator: leucocitoza, 

hemograma, dozarea acidităţilor gastrice, examenul urinei şi al bilei după sondajul 

duodenal. Laboratorul făcea doar analizele mai laborioase. Tratamentul injectabil îl 

făceam noi, medicii tineri, după ora 10. Siringile  din sticlă  erau ţinute  într-un recipient 

din sticlă cu alcool. Cu ele făceam tratamentul, folosind aceeaşi siringă la mai mulţi 

bolnavi, după ce o spălam la chiuveta cu apă, apoi şi cu alcool. La fiecare bolnav 

schimbam acul. În salon la mine lucra un preparator, Puiu Maiorescu, de la care am 

învăţat multe lucruri. Şeful de lucrări făcea zilnic vizită în secţie, iar profesorul de două 

ori pe săptămână. La vizita mare se avea în vedere în primul rând stabilirea unui 

diagnostic şi tratamentul corect; în al doilea rând pregătirea studenţilor, a cadrelor din 

clinică, mai ales a celor începători. Vizita mare ţinea un ceas şi jumătate. Mai târziu a 

scurtat-o la un ceas şi o făcea o dată pe săptămână. Alaiul ce urma profesorul la vizita 

mare impresiona bolnavii. Îmi amintesc că la o vizită mare, în salonul 5, un bolnav cu 

pelagră i-a spus profesorului: „Doamne, domnule profesor, fain umbli cu doctorii şi-i 

înveţi ca domnul Christos cu Apostolii”. Profesorul Moga a tuşit sec şi a trecut mai 

departe fără să spună nici un cuvânt, întrucât deasupra capului său atârna sabia partidului 

care era necruţător la manifestări de misticism. Erau şi  alţi bolnavi, mai ales de la ţară, 

care în mod spontan spuneau ce aveau pe suflet, Asistenta Şoimiţa Fărăianu povesteşte că 

la o vizită a prof. Moga un ţigan a fost întrebat dacă este mulţumit. Răspunsul lui nu i-a 

încântat pe medicii din secţie: „Speţialitate mare au doctorii, dar nu lucră după cum li-i 

speţialitatea”. La vizita prof. A. Moga era oarecare stare de tensiune întrucât punea întrebări 

atât studenţilor, cât şi colaboratorilor. Astfel, la o vizită făcută în secţia dr. Pavel Pintea,  

acesta după vizită s-a întors şi,  din uşa salonului, a strigat: „pe  loc repaos!”. 

Prof, A. Moga a introdus gândirea ştiinţifică în clinică. Totdeauna întreba „de ce?”, 

„cum se explică?”, etc. Devenise proverbială printre studenţi expresia lui, „gândirea 

medicală”. Prof. A. Moga s-a ridicat împotriva polipragmaziei. 

Am văzut vizite făcute de profesor şi la alte clinici din Europa.  Aşa de exemplu, la o 

clinică din Praga la care am făcut un stagiu de câteva săptămâni, discuţiile asupra 

diagnosticului şi tratamentului  se făceau în cabinetul profesorului. în saloane se făcea doar 

o plimbare în care profesorul întreba bolnavii cum se simt, dacă sunt mulţumiţi, etc. 

În Clinica Medicală I în fiecare săptămână sau la două săptămâni se prezenta un caz 

în salon de către medicul de salon. După aceasta lua cuvântul asistentul secţiei, apoi şeful de 

lucrări, conferenţiarul şi, în fine, profesorul. Prezentarea cazurilor în amfiteatru de cadrele 

clinicii a început mai târziu când şeful clinicii a fost prof. Şt. Hărăguş şi a devenit constantă 

după ce prof. E. Vlaicu a preluat conducerea clinicii. La aceste prezentări lua cuvântul cine 

dorea, nu se respecta ordinea din salon. Rar se prezentau cazuri de către studenţii mai bine 

pregătiţi. 

Spre deosebire de clinica noastră, am văzut la Paris un alt sistem de prezentare a 

cazurilor clinice. La noi se prezenta un singur caz, în decurs de o oră sau o oră şi jumătate. În 

clinica prof.  Milliez,  unde am lucrat, cu profil de nefrologie şi hipertensiune arterială, o zi 

întreagă din săptămână era sacrificată prezentării cazurilor. Se prezentau mai pe scurt 10-15 

cazuri. La aceste şedinţe asistau şi alţi medici, de alte specialităţi, care au contribuit la 

elucidarea diagnosticului, anatomo-patologi, medici de  laborator, etc. Discuţiile  aveau   loc 
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 după fiecare caz prezentat. La sfârşit, după o scurtă pauză, urma o conferinţă cu subiect 

anterior fixat, la care, de asemenea, se purtau discuţii. Este adevărat că la aceste şedinţe nu 

luau parte studenţii, decât cadrele clinicii. De multe ori veneau medici şi de la alte clinici. 

În anul 1959 am instalat în Clinica Medicală I din Cluj primul aparat de 

hemodializă acută. Aparatul a fost adus din Franţa la comanda prof. Burghelea din 

Bucureşti, care a primit şi el un aparat asemănător. Aparatul a fost realizat după concepţia lui  

Hamburger  şi Leriche din Paris.  Noi n-am fost încântaţi de rezultatele obţinute  cu acest 

aparat şi nu după mult timp l-au abandonat şi autorii.  Prof. A. Moga mi-a încredinţat mie 

conducerea laboratorului de hemodializă acută, având în vedere stagiul pe care l-am făcut 

la Praga, în secţia de hemodializă acută. Secţia noastră a fost vizitată  în anul 1960 de   

prof. W. Kolff din USA, autorul primului rinichi artificial.  El nu cunoştea aparatul nostru tip  

Neker. 

Disciplina, normele de formare a cadrelor au rămas aceleaşi introduse de              

prof. I. Haţieganu, fapt ce arată că în Clinica Medicală 1 din Cluj s-a întemeiat o şcoală de 

Medicină care continuă şi astăzi. Deşi lucram cu norma întreagă în cercetare, profesorii care 

s-au perindat în clinică ne-au pretins să facem toţi aceeaşi muncă, activitate  clinică,  

învăţământ şi cercetare, 

Prof. A. Moga nu-i plăcea administraţia şi de aceea diversele aspecte ale 

administraţiei le încredinţa colaboratorilor în care avea mare încredere. Rar convoca câte o 

şedinţă de control, mai ales atunci când se  ivea o încălcare  a  dispoziţiilor sale. 

În Clinica Medicală 1 s-au internat totdeauna mari personalităţi ale vremii: 

ştiinţifice, politice, etc. Îmi amintesc de filozoful şi poetul Lucian Blaga, care a şi decedat în 

clinică, scriitorul Ionel Pop, istoricul Lupaş, prof. C. Tătaru, botanistul E. Borza, 

academicienii C. Daicoviciu şi E. Petrovici,  prof.  S. Cupcea,  prof,  R. Ripan şi alţii. 

În cariera mea de medic am avut mulţi pacienţi de la oraşe şi sate. Pe cei mai mulţi  

i-am uitat şi m-au uitat şi ei pe mine. Unii mi-au rămas însă în memorie şi doresc să le păstrez 

amintirea, pentru că ani de zile tot ce am auzit şi văzut la ei mi-a întreţinut bucuria de a căi. 

Nu pot să-l uit pe pictorul Teodor Harşia, un talent recunoscut  nu numai la noi în 

tară, ci şi în străinătate, în Germania, Israel, USA, etc. La o mare galerie de artă  din Tel 

Aviv,  proprietarul ştiind că sunt din România,  m-a întrebat dacă nu cumva am adus de la 

Cluj  o pictură de Harşia. Mulţi  ani am  intrat în casa pictorului ca medic  al soției sale şi în 

cele din urmă al său personal. Mergeam la ei şi de două ori pe săptămână. Uneori când avea 

timp priveam picturi de o frumuseţe extraordinară din diferite perioade ale activităţii sale. 

Vorbea puţin, dar din puţinele cuvinte ieşea spiritul exigent, neliniştit al pictorului.  Soţia sa îi 

spunea mereu că pictează foarte puţin,  deşi 

T. Harşia a fost un pictor foarte productiv. El a fost un colorist de excepţie, reuşind 

să creeze „timpul culorii sale”, cum spunea criticul de artă Alexandra Rus cu ocazia unui 

vernisaj. Ea îl încadra pe pictorul T. Harşia în „generaţia de aur” care a contribuit în mod 

esenţial la definirea artei româneşti contemporane. Un alt critic de artă clujean, d-1 Lăptoiu, 

îmi spunea că pictorul T. Harşia nu pare să-şi dea seama de valoarea talentului său, 

probabil din cauza modestiei sale. După ce s-a îmbolnăvit, l-am internat în clinică, Nu 

bănuia boala gravă ce o avea. Abia în ultimele zile mi-a spus că a crezut că este un „hop” 

peste care va trece, dar văzând  că din zi în  zi este mai slab, crede că acesta este sfârşitul. A 

cerut să fie externat şi,  după două-trei zile, a adormit pentru vecie. 

La cursuri, prof. A. Moga a continuat lecţia clinică inaugurată de prof. 1. Haţieganu, 

dar cu mai multe date de etio-patogenie. La cursurile prof. A. Moga a participat întotdeauna 

tot personalul medical al clinicii. îmi amintesc că expunerile documentare ale  prof. A. Moga 
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au atras Ia cursurile domniei sale şi medici din alte clinici.  Dr. I.  Zăgreanu, ajuns profesor la 

Clinica Medicală V, atunci asistent, a scos un curs redactat după lecţiile prof. A. Moga, care 

ne-a fost la cei tineri începători de mare folos, întrucât în timpurile acelea, 1951-1953, nu 

aveam de unde citi şi afla noutăţile în Medicină. Nu  se trimiteau reviste din Apusul Europei, 

decât reviste sovietice, şi acelea  cu destulă întârziere. 

Lecţia clinică nu a fost abandonată nici în alte ţări. În timpul stagiului făcut la Paris 

prof. J . Hamburger preda în fiecare sâmbătă un curs de o oră numit „Prezentarea a  patru 

cazuri”. Venea multă lume la acest curs la care cazurile erau prezentate de asistenţii din 

clinică, din sală se puneau întrebări şi răspunsurile le dădea profesorul. 

Prof. A. Moga se interesa îndeaproape de pregătirea asistenţilor săi. De multe ori ne 

dădea cursuri de probă, la care adeseori asista. Primul meu curs de probă a fost despre 

Sindromul Mediastinal la care a asistat de la început până la sfârşit. După curs, făcut după 

schema utilizată de el, mi-a spus că i-a plăcut, dar trebuia să exploatez mai  mult cazurile 

prezentate. 

După ce am început să lucrez cu rinichiul artificial, prof. A. Moga mi-a încredinţat 

cursurile de nefrologie de la anul V. Am ţinut aceste cursuri până ce a plecat la Bucureşti în 

calitate de ministru al sănătăţii. Înainte de a pleca prof. A. Moga la Bucureşti, eu am trecut 

din nou cu norma întreagă de la IMF la Academie, întrucât îmi plăcea mai mult cercetarea. 

Aveam mai mare atracţie spre cercetare decât să învăţ pe alţii. Prof. Şt. Hărăguş îmi spunea 

că eu am moştenit dragostea pentru natură de la bunicul meu care a fost cioban în Munţii 

Rodnei. „Necunoscutul în care vrei să intri în biologie prin cercetare este tot natura”, spunea 

el. Am fost criticat de mulţi pentru acest pas, inclusiv de familie. Este adevărat că cercetare 

puteam face şi ca asistent în IMF, dar mai era un element ce mă îndemna să părăsesc 

învăţământul şi pe care îl simţeam: soţia, fată de chiabur. în cele din urmă cred că m-ar fi 

îndepărtat, şi pentru mai multă siguranţă am ales o altă cale. Astăzi, privind în urmă, nu-mi 

pare rău că am mers pe acest drum. Nici unul dintre colegii mei n-au umblat atâta în 

străinătate ca mine, invitat la diverse simpozioane şi congrese, începând din Franţa şi 

Germania şi terminând cu Creta, Japonia etc. Ba mai mult, fiind cunoscut în problema 

microelementelor de care m-am ocupat şi mă ocup, am fost invitat de diverse societăţi 

ştiinţifice şi după pensionare. împreună cu dr. Mariana Vlad de la Institutul Pasteur din   

Cluj-Napoca şi dr. Paul Porr, medic primar la Clinica Medicală III,  am ajuns să fim 

cunoscuţi datorită cercetărilor  noastre în toată lumea. 

Prof. A. Moga a adus în clinică concepţia proprie în studiile clinice. El era de părere 

că un medic nu poate face cercetare dacă nu este pregătit practic şi  teoretic sub 

supravegherea unui  maestru. Primele cercetări la care am participat au fost cercetări 

statistice. Timp de câteva săptămâni am căutat împreună cu colegul Pavel Pintea în foile de 

observaţie ale clinicii frecvenţa anginei acute la bolnavii cu reumatism acut şi valvulopatii. 

Rezultatele noastre au fost folosite de prof. A. Moga în diverse studii. A doua cercetare a fost  

tot statistică, condusă de şeful de lucrări de atunci dr. Grigore Viorel, privind frecvenţa 

intoxicaţiilor alimentare. La studiul cazurilor am participat mai târziu când am avut 

pregătirea necesară. Primele cercetări de acest fel le-am făcut sub conducerea şefului de 

lucrări  de atunci, dr. Ion Macavei, privind reumatismul latent şi cardiopatiile reumatice la 

elevii din câteva şcoli din  Cluj. 

Cea mai importantă problemă ştiinţifică de care s-a ocupat  prof. A. Moga a fost 

„bolile asociate”, adică asocierea hipertensiunii arteriale cu obezitatea, diabetul, 

arterosleroza etc. Prof. Moga a studiat pe rând toate aceste boli. El a avut ideea de a începe 

studiul acestora în fazele de debut întrucât în aceste faze se  pot  descoperi  mai  uşor 
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 cauzele bolilor şi a interrelaţiilor dintre acestea. El a emis ideea originală după care 

asocierea acestor boli este coordonată de sistemul nervos central. Eu am fost cooptat în 

colectivul care s-a ocupat de rolul sării în apariţia şi menţinerea creşterii presiunii arteriale. 

Mai târziu m-am ocupat de sensibilitatea vasculară a angitensinei II şi noradrenalinei în 

funcţie de aportul de sare prin alimentaţie. La Paris, la clinica prof. Paul Milliez, am dozat din 

sângele bolnavilor cu hipertensiune arterială de diverse origini, angiotensina şi 

angiotensinogenul. În ultimii ani m-am ocupat de rolul magneziului în patogeneza 

hipertensiunii arteriale şi a unor microelemente. Lucrările au fost publicate în reviste din 

străinătate cum este: Magnesium Bull(Germania), Biologica! Trace Element Research 

(USA), Medical Hypotesis(Anglia), Hypertension(Anglia), The International J of 

Nutrition (USA) şi altele. 

După congresul de  arteroscleroză de  la Stockholm  (1956), prof. A. Moga a început 

să studieze arterosleroza şi complicaţiile ei, despre care la noi se ştia foarte puţin. În primul 

rând a stabilit valorile normale ale colesterolului în sânge la populaţia noastră, apoi a 

început să se ocupe de sindromul biochimic în arteroscleroză. O contribuţie esenţială la 

această problemă a adus asistentul de atunci şi profesorul de astăzi Mircea Cucuianu. El a 

fost transferat la Clinica Medicală I de la catedra de fiziologie, tocmai în acest scop de către 

prof. A. Moga, care atunci era rectorul IMF-ului. El a continuat studiul arterosclerozei şi după 

plecarea prof. A. Moga la Bucureşti. Cercetările noastre asupra arterosclerozei cu timpul s-au 

extins. Au fost antrenate colective largi de diverse specialităţi: epidemiologi, pediatrii, 

igienişti, care au studiat diverse aspecte ale bolii. În Clinica Medicală I, împreună cu        

prof. Şt. Hărăguş am realizat pentru prima dată în ţară arieroscleroză experimentală pe iepuri. 

Studiile epidemiologice s-au efectuat pe populaţii cu nivel de trai diferit, în uzine, populaţia 

din satele din jurul Clujului, etc. Sub îndrumarea OMS am făcut un studiu privind 

arteroscleroza la copiii în jur de 15 ani, proveniţi din diverse şcoli. Multe din lucrările 

efectuate de aceste colective au fost publicate în diverse reviste din ţară. Toate studiile făcute 

în arteroscleroză au fost sintetizate în monografia „Arteroscleroza”, publicată în Editura 

Academiei în 1963. (A. M o g a şi colaboratorii). 

În urmă cu trei ani, participând la un congres de lipidologie la Dresda, am avut 

surpriza să asistăm la un simpozion satelit la care s-a dezbătut aşa-numitul „Sindrom 

metabolic”, care nu este altul decât „Sindromul bolilor asociate” descrise de          

prof. Moga şi colaboratorii. Deşi A. Moga a descris acest sindrom cu 30-40 de ani în 

urmă, lucrările lui nu au fost citate. Vina în cea mai mare parte o purtăm noi întrucât 

lucrările redactate de noi cu aceste concepte n-au fost publicate în reviste străine decât la 

noi în ţară, 

Multe din lucrările noastre redactate în limba engleză au fost cerute de oameni de 

ştiinţă din străinătate şi au fost trimise sub formă de extrase. Unele lucrări cum a fost 

„Coagularea intravasculară diseminată la bolnavii cu insuficienţă renală acută” sau 

„Magneziul în hipertensiunea arterială esenţială” şi altele au fost cerute de sute de 

cercetători din lumea  întreagă. 

Cererile împreună cu extrasul respectiv au fost depuse pentru păstrarea şi 

documentarea altor cercetători din viitorul mai mult sau mai puţin îndepărtat la Arhivele 

Statului din Bistriţa, judeţul meu de origine. Din acestea se poate vedea nu numai 

interesul pentru ideile noastre în  alte  părţi ale  lumii, ci şi nivelul cercetării din vremea 

respectivă. Comparate cu cele de mai târziu, se va vedea ce a rămas din această muncă. 

Cu lucrările efectuate în Clinica Medicală am participat la o serie de congrese şi 

simpozioane  din ţară şi  străinătate. 
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În ţară am participat la congresele de cardiologie din Bucureşti şi Iaşi, la cele de 

Medicină internă din Cluj şi alte oraşe. La Bucureşti  am participat la un simpozion organizat 

de fabrica Bayer din RFG. Amintesc acest simpozion întrucât organizatorii ne-au plătit 

pentru zilele petrecute la simpozion sume mari de bani, în funcţie de gradul didactic. În 

comparaţie cu diurna oferită de  USSM, care era în jur de 50 de lei, diferenţa era enormă, Ei 

au plătit pe un asistent cu 800 de  lei pe zi şi pe  profesori cu  1200 de  lei pe  zi. 

După pensionare am continuat să lucrez ştiinţific. Prof. Cucuianu spunea că dacă 

nu lucrezi, nu citeşti, te degradezi şi fizic şi intelectual. Eu am vrut să evit această evoluţie şi 

am continuat munca de cercetare în colaborare cu doamna Mariana Vlad şi dr. Paul Porr. În 

ultimii arii am arătat că în arterosceloza experimentală concentraţia Cu (cupru) în placa 

arteroscleroasă este mai mică decât la martori. Probabil că lipsa Cu în peretele artificial îl 

face mai avid faţă de colesterol. Plecând de la aceasta, am administrat animalelor cu 

arteroscleroză experimentală sulfat de Cu şi clorofilat de Cu preparat de noi şi numit 

„Cuprofilină”. La animalele tratate astfel, depunerea de colesterol este mult mai mică decât 

la cele hrănite numai cu colesterol. Diminuarea Cu în aortă am găsit-o şi la bolnavii 

decedaţi de cardiopatie ischemică. Într-o serie de lucrări ne-am ocupat de rolul magneziului 

în declanşarea anginei pectorale, variaţiile lui în arteriopatiile comice periferice, etc. Într-o 

lucrare recentă care a fost acceptată pentru publicare în revista „Magnesium Research” din 

Paris ne-am ocupat de raportul dintre magneziu şi calciu în peretele arterial de la bolnavii 

decedaţi cu cardiopatie ischemică. 

Activitatea mea ştiinţifică publicată în ţară şi străinătate a determinat conducerea 

unor societăţi ştiinţifice să mă aleagă membru al acestora. Astfel, am devenit membru  al 

Societăţii Internaţionale de Nefrologie (1967) şi sunt trecut în Dicţionarul nefrologilor 

europeni, al Societăţii Internaţionale pentru Studiul Microelementelor (ISTERH,  1986),  al 

Societăţii  franceze  de  hipertensiune arterială (Paris, 1988), al Societăţii Internaţionale de 

Nutriţie (USA, 1990). Recent am fost ales membru al Academiei de Ştiinţe din New York 

(1995). În 1993 am fost ales membru de onoare al Consiliului profesoral al Universităţii de 

Medicină şi Farmacie din Cluj-Napoca. Rectorul Universităţii de atunci a spus că alegerea 

mea în această calitate este un act de reparare  a  greşelilor din  trecut. 

Numele meu este trecut în Dicţionarul „Who is who” şi în Dicţionarul Internaţional 

de Biografii de la Cambridge, martie/aprilie 2000. 

În ultimul an am primit o diplomă de excelenţă din partea societăţii Virtus Romana 

Rediviva. 

Prof. A. Moga admitea şi glumele şi râdea cu poftă când le auzea, dar nu-i plăceau 

cele cu substrat politic, fiind un om fricos din acest punct de vedere. Îmi amintesc de o glumă 

pe care a spus-o un coleg, la o masă oferită de colaboratori cu ocazia zilei lui de naştere, 

glumă care-1 putea supăra. După ce oamenii s-au încălzit, unul dintre colegi, imitând pe  

prof. Şt. Hărăguş, i-a spus domnului Mazilu: „Eu ştiu cum te cheamă pe dumneata, Aurelian,  

pentru că  peste  munţi  numele de Aurel îl au numai ţiganii”. Pe prof. Moga îl chema Aurel. 

Nu s-a supărat, a început să râdă şi după el şi restul colaboratorilor. 

În timpul cât conducea Clinica Medicală I prof. A. Moga, lucrau în clinică mulţi 

evrei. Erau oameni deştepţi şi unii foarte muncitori. Din 1955 au început să plece în Israel 

sau în alte ţări din apusul Europei. Nu de mult am citit o carte scrisă de un evreu, profesor de 

filozofie, care spune că atât cât au râs evreii de ei înşişi n-a râs nimeni. Colegul T. Kain, om cu 

mult spirit, mă întrebă cu un accent specific ori de câte ori un evreu era numit într-un post de 

răspundere în judeţ: „Ş-o să fie bine pentru ovrei?”. După plecarea lor, glumele din clinică   

s-au rărit. 
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Prof. A. Moga nu ţin minte să fi fost bolnav. Îmi spunea că are uneori extrasistole. 

Cu toate acestea nu s-a lăsat de fumat, el, omul care a studiat efectul fumatului şi care a luptat 

împotriva acestui rău obicei. Îşi aprindea câte o jumătate de ţigară spunând că nu fumează 

mult. Într-o vară, la Vatra Dornei, la masă, i-am spus că nu este bine să continue fumatul, mai 

ales că la Bucureşti s-a adăugat, ca ministru, şi  stress-ul.  S-a  răstit la  mine  să  nu  mai  

pomenesc de  această problemă, pentru că aude Manuela, soţia lui, care era împotriva 

obiceiului. 

Prof. A. Moga a murit brusc, cu infarct miocardic şi, posibil, disecţie de aortă.       

Dr. Nelu Voinescu, radiologul nostru din clinică, spunea la moartea prof. A. Moga: „Uşor a 

trăit, uşor a murit”. La puţini oameni le este dat acest noroc. L-au condus pe ultimul drum 

următorii colaboratori din clinică: dr. Mazilu Aurelian, dr. Roman Vlaicu, dr. Paţiu Ion,      

dr. Orha Ion şi dr. George Uza.  La catafalc a ţinut un frumos discurs prof. R. Vlaicu şi    

prof. Proca, ministrul sănătăţii de atunci. Corpul defunctului a fost depus în cimitirul Belu. 

După prof. A. Moga, catedra de la Clinica Medicală I a fost ocupată de                

prof. Şt. Hărăguş. Prof. A. Moga l-a apreciat întotdeauna pentru pregătirea sa profesională şi 

pentru cultura sa generală. De câte ori avea un consult important, îl chema şi pe                

prof. Şt. Hărăguş. În general, relaţiile dintre ei erau bune. Au existat şi momente de tensiune, 

dar pasagere. 

La începuturile studenţiei, prof. Şt. Hărăguş s-a îmbolnăvit de nefroză. Acesta era 

diagnosticul în vremea aceea. Privind boala la lumina cunoştinţelor de astăzi, probabil a 

fost o nefrită acută cu componentă nefrotică, fapt ce-1 accepta şi el în ultimii ani. Părinţii  lui 

au consultat mari medici ai vremii pentru a salva copilul. Printre alţii a fost văzut de baronul 

Korany din Budapesta, care i-a indicat schimbarea climei. Aşa a ajuns să meargă în Egipt 

timp de un an de zile, apoi în sudul Franţei la Montpellier. În Egipt a învăţat să se descurce 

în limba arabă. În Franţa a făcut primii ani de facultate şi ştia să vorbească şi să scrie foarte 

corect în limba franceză. Tot timpul îi era frică să nu fi rămas cu ceva la rinichi după boala 

pe care a avut-o, îşi controla urina mereu, dar nu avea încredere în oricine.  De obicei mă 

chema pe mine la cabinet şi, în faţa lui făceam examenul urinei. Se bucura dacă vedea că 

nu are proteinurie. 

Prof. Şt, Hărăguş a continuat tradiţia inaugurată în clinică de înaintaşii lui. Făcea 

vizită mare o dată pe săptămână în fiecare secţie, îmi amintesc că unele fenomene observate 

la patul bolnavului îi sugerau idei de cercetare. El spunea că observaţia clinică este un câmp 

nesfârşit, o  bogăţie imensă pentru  cercetare. 

El a schimbat în parte şi modul de predare a cursurilor. A extins partea teoretică 

întrucât Medicină progresează cu paşi repezi şi noţiunile despre boli şi tratamentul lor se 

înmulţesc de la o zi la alta. El spunea că la partea practică să se  insiste  la stagiile  din  

clinică. 

Profesorul Şt, Hărăguş era de părere că într-o clinică nu trebuie  să fie mulţi medici 

prea inteligenţi; sunt suficienţi  doi-trei,  restul să fie muncitori şi cinstiţi. Medicii prea dotaţi 

sunt de obicei mai comozi. Pe de altă parte, spunea că şi prof, A. Moga ca o personalitate 

prea puternică, un idol, este o frâna în dezvoltare. Amândoi erau de părere că la discuţiile din 

clinică trebuie să participe şi tineri şi bătrâni, fără menajamente. 

Prof, Şt. Hărăguş era un om foarte conştiincios şi noţiunile de Medicină le avea 

foarte bine precizate. Intra de multe ori în amănunte. Când citea o carte şi dacă i se părea 

că autorul se contrazice, întorcea paginile de atâtea ori până se lămurea. Dacă-i spuneai 

ceva ce el nu ştia, totdeauna ne zicea „Arată-mi scris”. Cu ocazia unei vizite făcute la un 

coleg din Tel Aviv s-au discutat şi probleme medicale. Printre altele,  în  1973  colegii evrei 
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au spus  că ci nu au mai utilizat strofşintină şi numai digitală şi că nici nu scrie în marile 

tratate, cum este tratatul lui Friedberg, despre strofantină. Prof. Hărăguş le-a replicat foarte 

calm că el îşi aminteşte că la tratamentul insuficienţei cardiace scrie pe o pagină din 

stânga şi despre strofantină. Atunci gazda noastră s-a ridicat de pe scaun şi a adus din 

biblioteca proprie tratatul lui Friedberg şi l-a dat prof. Şt. Hărăguş. în scurt timp acesta le-a 

arătat pasajul cu strofantină. Toţi au rămas miraţi de memoria profesorului. 

Dacă în timpul cât citea şi găsea un cuvânt pe care nu-1 înţelegea, sau o noţiune de 

istorie, geografie necunoscută, imediat se îmbrăca  şi mergea la universitate, la prietenii lui 

specialişti în alte domenii. De multe ori venea şi de acolo nemulţumit şi continua să caute. 

Se înconjura de  oamenii de  la care  avea ce  să înveţe. 

Rar se aud astăzi în clinicile noastre expresii latine. Toată terminologia medicală 

este românească. În ultimii ani s-au introdus mulţi termeni din limba engleză cum este „by 

pass” în chirurgia vasculară, „clearence” în nefrologie, etc. O singură dată am auzit pe 

profesorul Şt.  Hărăguş  exclamând  în  limba  latină,  cu  ocazia unei puncţii paravertrebale, 

„pus bonum et lăudabile”. Adică era satisfăcut că prin puncţia respectivă a precizat 

diagnosticul scoţând puroi datorat unui abces  perirenal. 

În cercetare a avut câteva idei originale şi benefice pentru Medicina practică. El a 

introdus în clinică pompajul arterial care, la vremea respectivă, a fost de mare ajutor 

medicilor practicieni în tratamentul arterosclerozei obliterante a membrelor inferioare. 

Plecând de la efectele clinice ale acestuia, a studiat modificările locale şi la distanţă ale 

excitării baroceptorilor arteriali. Prof. Şt. Hărăguş a iniţiat studiile epidemiologice pentru 

arteroscleroză în şcoli la copii, împreună am realizat pe iepuri arteroscleroza experimentală şi 

am studiat primele modificări ale peretelui arterial în arteroscleroză. Cercetările                

prof. Şt. Hărăguş şi ale colaboratorilor săi au fost sintetizate într-o monografie, „Obliterările 

arteriale ale membrelor”, premiată de Academia Română. 

Era necruţător şi dur când era vorba de greşeli de redactare ale unei lucrări 

ştiinţifice. Diverse reviste din lume îi cereau referate asupra unor lucrări ce urmau să fie 

publicate. Nu toate lucrările corespundeau, fie ca formă, fie ca şi conţinut. „Uite - îmi spunea 

- aceşti autori trag concluzii sigure pe unele fapte nesigure. Să te fereşti în viaţă de astfel de  

interpretări”. 

Prof; Şt. Hărăguş cinstea înaintaşii săi, indiferent de etnie. Alături de portretele lui    

I. Haţieganu, I. Goia, A. Moga, a fixat pe acelaşi perete, în ordinea succesiunii lor, şi pe  

prof. Puriesz, maestrul prof. I. Haţieganu. Tabloul n-a rezistat mult pe acest perete. S-au ivit 

voci care au obiectat şi a fost îndepărtat pe motive politice. Prof. Hărăguş nu se îndepărta de 

jurământul hipocratic pe care-l avea scris cu litere majuscule pe uşa dulapului său. Ori de 

câte ori se iveau probleme deontologice medicale ne arăta Jurământul lui  Hipocrate. 

Prof. Hărăguş nu era şovin. Avea prieteni de toate naţionalităţile. De fapt vorbea, 

pe lângă limba franceză şi limba germană, şi maghiara, După pensionare a reuşit să viziteze 

Grecia, la istoria căreia ţinea foarte mult şi USA. 

Prof. Şt. Hărăguş era un democrat veritabil. Suferea când vedea că Ia noi în ţară nu 

merg lucrurile bine. Uneori spunea că poporul nostru nu este copt pentru democraţie, întrucât 

a trecut prea puţin timp de când ne-am deziobăgit şi nu aveam încă formată conştiinţa 

libertăţii. Când vorbea despre oameni în general, spunea că „omul este şi aşa şi aşa şi nu 

numai aşa”. Adică fiecare om are şi părţi bune şi părţi rele, şi că omul trebuie judecat în 

ansamblu, în diverse situaţii. Discutând cu el despre oamenii politici de la noi care pun în faţa 

interesul personal înaintea intereselor ţării, cita o frază din Anatole France pe care mi-a 
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scris-o pe o bucată de hârtie ca să n-o uit: „Que peut la verite  nue  et friode  contre Ies 

prestiges du  mensonge”. 

Prof. Şt. Hărăguş nu scăpa nici o ocazie în care să nu-şi etaleze cunoştinţele sale de 

cultură generală, în primul rând pentru a învăţa şi stimula  colaboratorii.  Aşa  de  exemplu,  

cu  ocazia  unor  vizite în diverse oraşe ne întreba în ce stil este construită biserica sau  

clădirea cutare şi, dacă nu ştiam, ne explica. În faţa unei statui, de exemplu bustul lui             

I. Haţieganu, care nu prea semăna cu figura lui fizică, ne spunea că sculptorul Ladea a avut în 

vedere şi expresia feţei lui în împrejurări cunoscute de  el. 

Prof. Hărăguş uneori făcea haz de insuficienta noastră pregătire în alte domenii 

decât Medicină. Veneam într-o zi cu maşina dintr-o comună apropiată. În maşină era soţia 

sa, dr. E. Schneider şi subsemnatul. Dr. Schneider povestea despre bunica lui cum citeşte 

Biblia şi ce crede. El spunea că bunica sa şi-a construit o exegeză personală. Atunci          

prof. Hărăguş a întrebat pe soţia sa şi pe mine dacă ştim ce înseamnă exegeză. N-am ştiut 

noţiunea pe care ne-a explicat-o dr. Schneider. Atunci prof. Hărăguş râzând a spus: „vezi, 

cultura nu se leagă de oricine” (adică numai neamţul a cunoscut expresia). 

Prof. Şt. Hărăguş avea multe cunoştinţe istorice. Ştia întâmplări din viaţa 

personalităţilor din istorie începând  cu  antichitatea  până în prezent. Detesta războaiele lui 

Napoleon spunând că din ambiţii personale a secătuit Franţa de tineret. Admira, pe de altă 

parte, inteligenţa şi spontaneitatea împăratului. Râdea de răspunsul dat de Napoleon lui 

Meternich, când acesta din urma i-a spus că Napoleon lupta numai pentru bani, pe când ei 

luptă pentru cinste. Imediat Napoleon i-a răspuns: „Fiecare lupta pentru ce-i lipseşte”. 

Altădată, ia vizita mare făcută întâmplător la data de 15 martie a întrebat colaboratorii  ce s-a 

întâmplat în istorie la 15 martie. Toţi ştiam de Revoluţia de la 1848, dar profesorul a spus să 

ne gândim cu mult înainte.  In cele din urmă ne-a spus că la 15 martie,  idele lui Martie,   a 

fost omorât Cezar în Senat de  către  Brutus. 

Prof. Şt. Hărăguş era un om vesel, îi plăceau mult glumele bune, Dacă-mi spunea o 

glumă bună, totdeauna adăuga: „să mă pui la bibliografie  când  o spui lui Vlaicu sau lui  

Cucuianu”. 

Prof. Şt. Hărăguş ţinea mult Ia familia sa. îşi iubea foarte mult nepoatele, îmi 

spunea că  el nu vrea să le spună cum să-l cheme şi  că i-ar plăcea că  ele să găsească 

numele pe  care îl   vor. 

Prof. Şt. Hărăguş a lăsat scris înainte de a muri să fie înmormântat de rectorul 

teologiei greco-catolice, deşi el era ortodox, şi să nu vorbească nimeni la înmormântare. 

Totuşi, prietenul său, prof. Drăgan de la Facultatea de Drept, a ţinut un frumos discurs 

funebru. Urmaşul prof. Şt. Hărăguş la catedră a fost prof. Vlaicu Roman, fost asistent al   

prof. A. Moga şi conferenţiar al prof. Hărăguş. Fiecare generaţie  care  a  venit  la  

conducerea  Clinicii  Medicale  I  din Cluj-Napoca a avut realizările  ei. 

Prof, Vlaicu Roman a realizat două lucruri deosebite pentru Medicină clujeană. 

În propria clinică a înfiinţat laboratorul de imunologie, unde au lucrat doi colaboratori de 

mare valoare: dr. Niculescu Florin şi dr. Horea Rus. Păcat că cei doi, după ce s-au format 

aici, au părăsit clinica şi au plecat în USA. Laboratorul este condus în prezent de doamna   

dr. Anca Cristea, cercetătoare de mare valoare, care a introdus în clinică multiple metode de 

laborator. Prof. Vlaicu prin relaţiile sale a reuşit să creeze în Cluj o clinică de nefrologie în care 

este  centrul judeţean de  hemodializă. 

Îmi amintesc cu plăcere de raportul de gardă la care prof. Vlaicu participa 

întotdeauna. Pe lângă problemele profesionale, în fiecare dimineaţă prof. Vlaicu trecea în 

revistă şi ultimele evenimente întâmplate în ţară  şi   în   străinătate. Nu   uita   niciodată   să 
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comenteze  în câteva cuvinte şi jocurile de fotbal ale echipei Universităţii. Insista asupra 

evenimentelor culturale din oraş şi capitală, apariţia de cărţi noi, conferinţe etc. Cu această 

ocazie anunţa primirea unor colaboratori ai săi în diverse societăţi. Într-o dimineaţă a citit 

dintr-o revistă primirea mea ca membru al Societăţii Franceze de Hipertensiune 

Arterială. 

El a continuat să facă vizita în clinică în acelaşi spirit ca şi înaintaşii săi, A pus un 

accent deosebit pe pregătirea studenţilor şi medicilor veniţi pentru specializare. Prezentarea 

cazurilor în ziua de joi în amfiteatru a devenit constantă. El a iniţiat includerea la aceste 

prezentări şi a unor studenţi bine pregătiţi. 

Prof. R. Vlaicu a editat cursuri pentru studenţi, la care au contribuit toţi colaboratorii 

din clinică. Fiecare medic a primit să redacteze un capitol în care era mai documentat, 

împreună cu prof. C. Dudea a scos  un tratat de Medicină  internă. 

La cursuri a extins partea teoretică din cauza multitudinii de date noi acumulate în 

decursul anilor. Cazurile la cursurile domniei sale erau prezentate  de  asistenţi,  uneori în 

lipsa profesorului. 

În cercetare prof. Vlaicu R. a continuat studiul arterosclerozei. Împreună cu             

F. Niculescu şi H. Rus s-a ocupat de aspectele imunologice  şi histochimice  în arteroscleroză. 

Deosebit de plăcut pentru colaboratori era faptul că niciodată nu uita ziua de naştere 

sau a numelui colaboratorilor săi şi totdeauna îi felicita. De Ziua Femeii a prezentat într-o 

primăvară o serie de diapozitive cu diferite feluri de flori, vorbind de semnificaţia fiecăreia în 

viaţă. 

Nu pot să amintesc despre activitatea tuturor colegilor din clinică, pentru că, ar 

necesita un spaţiu prea mare. Mă voi referi în câteva cuvinte la cei care mi-au fost mai 

apropiaţi. Un om la care am ţinut foarte mult a fost şeful de lucrări dr.  Ion  Macavei.  L-am  

cunoscut din studenţie şi de la Sângeorz-Băi, unde venea pentru cură de ape minerale. Păcat 

că am lucrat puţin cu el întrucât a fost scos din învăţământ pe teme politice. Cât timp am fost 

student îl vizitam la Policlinica CFR, unde lucra după amiaza. După ce am ajuns în clinică am 

învăţat de la el să fac puncţie sternală, să citesc un tablou sangvin întrucât el se ocupa în 

principal cu hematologia. Ulterior a ajuns şeful Clinicii de hematologie din Cluj-Napoca. El 

mă simpatiza nu numai pentru că mereu îl vizitam, ci şi pentru că eram pescar şi vara venea 

cu mine la pescuit pe  Cormaia. 

M-am împrietenit chiar de la venirea mea în clinică cu dr. Gh. Văgăunescu. Deşi mai 

mare ca mine, s-a legat o prietenie ce a durat ani de zile. în clinică a fost apreciat atât de 

profesorii noştri, cât şi de colegi. Era vesel, bine dispus de cele mai multe ori.  Îi  plăcea să 

mănânce bine şi drept urmare era ceva mai grăsuţ decât noi. Mergeam la Casa 

Universitarilor, unde era bucătar Baciu Ciplea. Totdeauna la prânz el ne trimitea porţii 

speciale, deci mai încărcate şi mai asortate. în schimb noi îl tratam la domiciliu, fiind 

obez, hipertensiv, cu cardiopatie ischemică. La domiciliu mergeam de obicei seara, şi 

el ne servea o cină la fel de bună. Dr. Văgăunescu a avut o idee originală în cercetare, pe 

care a aplicat-o şi în clinica de bolnavi: a preparat o soluţie de macromolecule pe care 

ulterior o făcea farmacia clinicilor. A aplicat-o cu rezultate bune în poliartrita cronică 

evolutivă şi în arteriopatiile comice periferice. Soluţia se administra în perfuzii 

intravenoase. Dr. Văgăunescu s-a stins din viaţă în timpul unei hepatite acute icterigene 

grave. În acel moment el era profesor de policlinică  medicală. 

Un bun prieten mi-a fost regretatul dr. Moraru Gavrilă, originar din Salva. Era 

simpatizat de toţi medicii din clinică. Iubea natura şi frecvent ne însoţea la pescuit în apele 

de munte. Avea prieteni peste tot. Pătrundea în orice societate cu  glumele  lui   spuse   cu  
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mult talent şi umor, mai ales despre evrei. Aceste glume le spunea şi evreilor din clinică şi 

din oraş. Învăţase unele glume în evreieşte. Dr. Moraru povestea că la Sibiu, când 

facultatea a fost mutată acolo, în refugiu, consulta la ambulanţa clinicii în aceeaşi cameră 

cu dr. Şt. Hărăguş, unul femei şi altul bărbaţi şi că erau despărţiţi numai printr-o perdea. 

La dr. Hărăguş a intrat într-o zi un plutonier cu soţia. A examinat bolnava şi, după ce i-a 

prescris reţeta, l-a întrebat dacă mai are ceva de spus şi dacă este mulţumit. Soţul a 

răspuns că este mulţumit, dar că nu înţelege de ce n-a căutat-o la „distracţie”.                

Dr. Hărăguş, foarte serios, i-a spus că doctorii care caută distracţia sunt cu o clinică mai la 

vale. Îi  plăcea vinul bun şi cunoştea pe toţi directorii de crame din jur, de la Lechinţa până 

la Jidvei. Dr. G. Moraru era un medic practician de excepţie, în special în bolile digestive. 

El spunea că a învăţat meseria de la prof. I. Haţieganu. A trăit singur, nu s-a căsătorit. În 

ultimul an al vieţii a dus-o greu. S-a îmbolnăvit; tot mai mult îşi făcea apariţia boala de 

care a suferit şi tatăl său. Un timp a fost internat la azilul de bătrâni. Nu mai cunoştea 

vechii prieteni. A murit acasă, îngrijit de o nepoată a sa, în camera unde a locuit ani de 

zile, pe strada Babeş. 

În Clinica  Medicală  I s-au  elaborat o serie  de  teze  de doctorat. 

Puţine din acestea au constituit subiectul unor monografii. Subsemnatul,        

dr. R. Vlaicu şi dr. I. Suciu am susţinut primii din clinică tezele de doctorat. Aceste lucrări au 

fost posibile după ce dr. M. Cucuianu, şeful laboratorului, a pus la punct metodele de dozare a 

lipidelor serice, a ionilor din sânge, etc. După noi au redactat teze de doctorat şi restul 

colegilor: asistenţii Ion Zăgreanu, Gh. Văgăunescu, D. Corfaru, etc. După obţinerea titlului 

de doctor în Medicină mi s-a oferit şi titlul de  docent. 

Este obiceiul ca, după susţinerea tezei de doctorat, candidatul să ofere o masă 

prietenilor şi celor care l-au ajutat. După câteva pahare de votcă sau vin se dezlegau limbile şi 

începeau să se spună glume. Unele dintre ele erau în legătură cu cercetarea ştiinţifică de la 

noi. Prof. M. Cucuianu, un mare gustător al acestor glume, a povestit următoarea întâmplare, 

spune el adevărată. Nu vreau să dau nume, decât întâmplarea propriu-zisă. La una din 

facultăţile de Medicină din ţară a susţinut teza de doctorat nepotul unui mare şef şi pentru  ca 

să dea evenimentului o amploare mai mare, teza fiind modestă, şeful respectiv a rugat pe un 

prieten al său, medic vestit la Paris, să întocmească unul din referate. Medicul respectiv a 

venit, dar la masa rituală nu s-a putut abţine să spună: „Ce bine că este iarnă şi nu-i vară, că 

dacă ar fi fost vară ne-ar fi mâncat dobitocul dopul de paie”. Gluma nu se potrivea cu teza la 

care am asistat, deoarece aceasta a fost bună şi apreciată. Unora le-a plăcut povestea şi au 

râs cu poftă, iar alţii au rămas mai indiferenţi, ceea ce presupune că nu le-a făcut plăcere. 

Puţini medici au plecat în străinătate pentru specializare în perioada dictaturii 

comuniste. Eu am plecat de trei ori în acest timp. Primele două plecări au fost  neplanificate,  

întâmplătoare.  În  timp ce eram de gardă la clinică au venit trei bolnavi de la Copşa Mică, 

intoxicaţi cu hidrogen arseniat, intoxicaţie în urma căreia au făcut insuficienţă renală acută. 

La unii dintre ei, care erau anurici, era indicată hemodializa. În ţară la noi nu exista în acea 

perioadă „rinichi artificial”. Prof. A. Moga m-a delegat pe mine să însoţesc bolnavii la Praga. 

Am descris plecarea mea mai pe larg în alt capitol. A doua plecare a fost ca şi prima.  O 

tânără ingineră a făcut,  după o  sarcină extrauterină ruptă, insuficienţă renală acută. Soţul ei 

m-a rugat să o însoţesc la Praga, având în vedere plecarea mea anterioară. Cu primul 

bolnav am rămas la Praga peste trei luni, timp în care am învăţat să lucrez cu rinichiul 

artificial, iar a doua oară două săptămâni. Cehii aveau un aparat Alwall din Suedia. În 

timpul cât bolnavii noştri au stat la Praga au fost vizitaţi chiar de profesorul Alwall. Cehii au 

fost foarte amabili cu mine; m-au învăţat hemodializă. A treia plecare  a  fost  obţinută   de  
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profesorul A. Moga pentru specializare în hipertensiunea arterială, în care eu lucram de mai 

mulţi ani, la Paris. Totuşi ştiam puţin despre această boală. Noi eram încă la concepţiile 

pavloviste. Nu era nimic rău în aceasta, dar în Occident se descoperiseră renina, 

angiotensina, se dozau în sânge catecolaminele, etc. Lista întocmită de prof. Moga şi 

trimisă înaintea sosirii mele la Paris cuprindea multe probleme privitoare la hipertensiunea 

arterială. Când prof. Paul Milliez a citit lista m-a întrebat câţi ani voi rămâne la Paris pentru 

a învăţa cele trecute pe listă. I-am spus că doar trei luni. El ştia, dar a întrebat ca să-mi 

dau seama cât de vastă este problema. A chemat pe şeful laboratorului de biochimie şi  

i-a spus să mă înveţe să dozez angiotensina şi să fac un studiu asupra mecanismului de 

„feedback” angiotensină-renină. Aşa am început, zi de zi, să învăţ ce mi s-a dat. Veneam 

zilnic la laborator la ora 9 şi plecam la ora 17. Masa o luam la cantina clinicii numită 

„Cafetăria” . 

După trei luni de zile am prezentat lucrarea scrisă profesorului. Cu aceasta s-a 

încheiat stagiul meu la  Paris. 

Din Clinica Medicală I au plecat o serie de conferenţiari şi profesori la alte discipline 

şi în alte oraşe, cum a fost prof. C. Dudea la Târgu Mureş, conf. D. Corfaru la Clinica de 

diabet din Cluj, dr. Orha Ion, mai târziu profesor la Clinica Fundeni din Bucureşti,               

dr. N. Stăncioiu la Bucureşti, apoi profesor de cardiologie la Cluj, dr. N. Rădulescu, 

profesor Ia Clinica radiologică din Cluj,  Gh.  Văgăunescu, profesor la policlinică. 

Când prof, Moga a fost numit şeful secţiei de Medicină a Academiei, prof. O. Fodor, 

directorul Institutului de Cercetări Medicale din Cluj-Napoca, a spus la o şedinţă de lucru a 

acestuia că numirea prof. Moga în această înaltă funcţie este recunoaşterea medicinii interne 

de la Cluj, ca o forţă care iradiază spre alte centre din ţară lumina unei şcoli medicale bazată 

pe cele mai moderne principii şi  tradiţii. 

Prof. A. Moga a început să desprindă din clinică noi discipline de care viitorul 

avea nevoie. Prim a disciplină ce a luat o alură independentă a fost cea de boli 

profesionale, condusă de dr. Suciu Iosif, primul profesor de boli profesionale de la Cluj. 

Prof. Moga a încurajat formarea şi a altor specialităţi noi, cum este cardiologia, 

nefrologia. El a avut nu numai iniţiativa, dar şi puterea, întrucât era rector. Cardiologia s-a 

desprins chiar în Clinica Medicală  I, în secţia de la parter, unde se internau mai mult 

cardiaci şi a fost condusă de dr. I. Zăgreanu, cardiolog, mai târziu profesor la Clinica 

Medicală V. După ce s-a pensionat de la Clinica Medicală II prof. Grigore Viorel, la 

îndemnul prof. A. Moga,  atunci preşedintele Academiei de Medicină, m-am înscris la 

concursul de profesor la Clinica Medicală II. Eram patru candidaţi înscrişi:                

Conf. Boieru, Conf. D. Corfaru, Conf. Duţu şi subsemnatul. Toţi îndeplineam toate 

condiţiile pentru a concura. S-au întocmit referatele de doi profesori de la Bucureşti:  

prof.  Ciobanu şi prof.  Păunescu şi de la Cluj-Napoca prof. R. Vlaicu. Rectorul IMF la  

Cluj-Napoca era  prof.  I.  Baciu  care  ştia de propunerea acad. A. Moga. Ghinionul meu 

a fost moartea subită  a prof. A. Moga cu câteva zile înainte de concurs. La votarea 

concurenţilor au lipsit o mulţime de profesori, inclusiv referentul de  la Cluj-Napoca. 

Întrucât în clinicile medicale din Cluj-Napoca erau şi colective ale Institutului de 

Cercetări Medicale al Filialei Academiei, mă văd obligat să spun câteva cuvinte şi despre 

acesta, mai ales că eu făceam parte din  aceste grupuri. 

De la înfiinţarea Filialei Academiei la Cluj, directorul Institutului de Cercetări 

Medicale a fost Prof. Acad. Grigore Benetato. 

El era nu numai un mare fiziolog, dar şi un om cu o bogată cultură umanistă. De 

multe ori râdea de clinicieni. Când mergeam la el pentru diverse probleme împreună cu  
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colegul Pintea Pavel, ne întâmpina râzând: „Acuma vin empiriştii”. Prof. Benetato era se 

pare un om credincios. Odată m-a întrebat dacă citesc Biblia.  El spunea că un om de 

ştiinţă trebuie să cunoască cartea în care este scrisă experienţa  omenirii de  mii  de ani. 

În colectivul profesorului A. Moga erau doi cercetători: dr. G. Uza şi P. N. Pintea. 

Mai târziu au fost numiţi Missita P. şi Alexandrina Iancu. Institutul avea şi alte colective la 

catedra de fiziologie şi mai târziu la Clinica Medicală III. Colectivele noastre aveau revista 

proprie „Studii şi Cercetări de Medicină”, în care se publicau lucrările tuturor specialiştilor. 

Despre activitatea colectivelor Academiei stau martore nu numai revistele, ci şi şedinţele de 

comunicări ale Institutului. La fiecare şedinţă se lua un proces verbal de către cercetătorii mai 

tineri în care erau consemnate luările de cuvânt şi răspunsul comunicatorilor. Registrele în 

care sunt trecute aceste procese verbale pot fi luate ca documente ce reflectă nivelul ridicat al 

dezbaterilor şi seriozitatea comunicatorilor. 

Înaintea fiecărei şedinţe, prof. A. Moga, şeful colectivelor medicale, mă punea 

să fac un raport asupra realizării planului de cercetare, date pe (are le primeam de la fiecare 

colectiv).  Şedinţele de comunicări se ţineau lunar şi participa foarte multă lume interesată de 

cercetare. Participarea academicienilor dădea şedinţelor un prestigiu ca un adevărat for al  

ştiinţei. 

Institutul nostru a fost vizitat şi de profesorul Parhon din Bucureşti, care era la timpul 

respectiv preşedintele Academiei. După ce a fost prezentat de profesorul Grigore Bonetato, 

directorul Institutului de Cercetări Medicale din Cluj, a vorbit profesorul Parhon, despre 

tradiţia şcolii medicale clujene şi despre valoroşii medici pe care i-a dat această şcoală. 

Dintre clujeni n-a luat cuvântul decât profesorul Iuliu Haţieganu, care, printre altele,  a spus 

că medicina  clinică este o etapă în dezvoltarea acestei ştiinţe şi că în viitor va avea un rol 

tot mai mare laboratorul. „Eu - a spus maestrul - sunt bătrân şi nu mai am timp să intru în 

laborator, să o facă cei tineri”, arătând cu degetul spre Prof. A. Moga. Deci, în această 

şedinţă s-a hotărât viitorul medicinii clujene şi persoana care trebuie să conducă această 

etapă. În jurul anilor 1952 a făcut o vizită la Institutul de Cercetări Medicale din Cluj 

profesorul Academician Danielopolu din Bucureşti, mare savant cunoscut pentru cercetările 

sale în domeniul sistemului nervos, reumatismului etc. El şi-a exprimat dorinţa de a se întâlni  

cu prof. V. Papilian, scos din învăţământul medical pe teme politice. Prof. V. Papilian a fost o 

somitate, un mare savant şi scriitor, dar  cu idei social-democrate, ceea ce nu convenea 

comuniştilor. A fost arestat şi apoi eliberat. Prof. Mircioiu a cules într-un volum omagial o 

serie de articole despre prof. V. Papilian, scrise de oameni care l-au cunoscut, medici, 

oameni de cultură, etc. Cine să organizeze această întâlnire deoarece se considera că este 

foarte periculoasă? Era perioada stalinistă când se urmărea lichidarea marilor 

personalităţi politice, culturale, etc. Securitatea îl urmărea îndeaproape pe             

prof. V. Papilian, unde merge, cu cine stă de vorbă etc. Prof. G. Benetato, directorul 

Institutului,  m-a chemat pe  mine se pare la sugestia prof. A. Moga şi mi-a expus situaţia.  

El a hotărât că întâlnirea să aibă loc în cabinetul prof. Veluda de la farmacologie, 

întâmplător l-am întâlnit pe prof. V. Papilian pe stradă, chiar pe podul de peste Someş, ce 

trece în strada Horea. L-am oprit, i-am spus cine sunt şi hotărârea conducerii institutului. A 

acceptat întâlnirea în ziua şi la ora fixată. Mi-a mulţumit şi a plecat. După plecarea        

prof. A. Moga la Bucureşti şi după decesul prof. O. Fodor, şedinţele Institutului de 

Cercetări Medicale au devenit tot mai rare şi cu putini participanţi. 

Colectivele medicale ale Filialei Academiei din Cluj-Napoca  au fost trecute în anul 

1965 la Institutul de Igienă, luând naştere Institutul de Igienă şi Cercetări  Medicale  al  cărui  
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director a fost  prof. O. Fodor. în urmă cu 2-3 ani toţi  cercetătorii clinici  au fost trecuţi  în 

reţeaua sanitară. Astfel, cercetarea ca instituţie independentă a fost lichidată. 

Prof. G. Benetato, directorul Institutului de Cercetări Medicale a adus la institut în 

calitate de secretar administrativ pe domnul Iagăr Gavril, fost profesor la teologia      

greco-catolică din Cluj. Fiind un om foarte erudit, cu doctorate în filozofie la Roma, a 

învăţat repede meseria. Ba mai mult, cu timpul a început să înţeleagă din ce în ce mai mult 

problemele noastre ştiinţifice şi citea reviste medicale în legătură cu acestea. De multe ori 

ne spunea că în cutare revistă scrie despre tema dumitale. Aş putea spune că s-a calificat la 

locul de muncă într-o nouă meserie, Prof. Benetato şi toţi directorii institutului care s-au 

perindat au avut mare încredere în el. Domnul Iagăr ştia foarte bine limba italiană şi 

franceză, încât de multe ori îl rugam să  ne traducă lucrările în aceste  limbi. 

În Clinica Medicală I este astăzi şef prof. Nour Olinic, un om cu vastă cultură 

umanistă, profesionist, vrednic de a fi urmaş al marilor săi înaintaşi. Când lucram în clinică 

era şef de lucrări, apoi conferenţiar. El are meritul de a fi renovat clinica şi de a o fi 

supraetajat. A creat noi secţii în clinică şi a promovat doi noi profesori: Petre Mircea şi Dorin 

Blaga. Primul se ocupă cu probleme de digestie, iar al doilea cu probleme de cardiologie. 

Prof. Olinic a adus în clinică aparatură performantă  (ecografe,  electrocardiografe, etc.). 

Prof. N. Olinic ţine să sărbătorească în fiecare an ziua clinicii, 7 noiembrie, zi în 

care profesorul Iuliu Haţieganu a  preluat clinica de  la colegii maghiari, în anul 1918. Cu 

această ocazie se organizează un simpozion, unde se expun cercetările de clinică făcute în 

ultimul an. La simpozion iau parte: rectorul Universităţii, profesori, medici din oraş şi din 

provincie care au trecut prin Clinica Medicală I din Cluj. 

 

(Va urma) 
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ACTUALITATE 
EPOPEEA ÎNVINȘILOR 

 

 
CĂTĂLIN PETRI 

 

A trecut aproape un an și jumătate de la instalarea lui Traian Ogâgău în funcția de 
primar al orașului Sângeorz-Băi. Un an și jumătate de administrație Ogâgău care se poate 
caracteriza printr-un singur termen și anume „controverse”. Toate aceste controverse ating 
apogeul în această perioadă prin referendumul ce urmează să aibă loc, referendum prin care se 
va decide dacă Traian Ogâgău va rămâne sau nu în funcția de edil al orașului. Oricât am încercat 
să mă țin departe de aceste evenimente, se pare că e imposibil să nu aștern și eu o părere.  

Astfel, în Sângeorz va avea loc primul referendum din istorie. S-au trezit sângeorzenii 
gospodari în mandatul lui Traian Ogâgău? Se poate spune și așa, motivul fiind simplu, edilul încă 
în funcție al orașului a reușit să creeze așa cum am spus și anterior, controverse puternice, fie 
prin deciziile sale, fie prin comportament. Așa cum spunea un alt actor extrem de important pe 
scena politică locală, Daniel Suciu, totul se rezumă la oameni, iar textul în cauză este despre 
oameni, despre învinși. Care sunt învinșii? Ei bine, principalii învinși sunt sângeorzenii cei 
gospodari așa cum îi lăuda edilul, cel de-al doilea este chiar edilul orașului și nu în ultimul rând, 
domnul deputat Daniel Suciu.  

Traian Ogâgău a câștigat alegerile din iunie 2016, datorită unei ofensive furibunde, la 
adresa fostei administrații locale, a folosit cuvinte mari, și a reușit în final să obțină votul de 
încredere din partea sângeorzenilor. Însă acum lucrurile s-au schimbat, domnule primar, 
deoarece acum dumneavoastră sunteți ținta, dumneavoastră sunteți la primire acum. Așa cum 
am afirmat anterior, Traian Ogâgău încă de la începutul mandatului a creat o mulțime de 
controverse prin deciziile pe care le-a luat, și în dese rânduri prin comportamentul deplasat. 
Consider că nu se cade ca un primar de oraș, să rămână fără permis și să facă scandal pe tema 
asta și de asemenea nu consider de cuviință ca un primar să folosească un limbaj licențios la 
adresa unui cetățean al orașului. Un primar prin funcția sa trebuie să reprezinte garantul 
respectării legii în urbea pe care o conduce, un exemplu de comportament și un etalon al 
decenței. Dar asta probabil că se-ntâmpla numai într-un univers utopic. Funcția de primar, ar fi 
trebuit să vă responsabilizeze domnule Ogâgău și să vă facă să vă cenzurați într-o oarecare 
măsură comportamentul, care pe alocuri a fost mai mult sau mai puțin deplasat. Gospodarul 
trebuie să fie un model pentru ceilalți din toate punctele de vedere, și dumneavoastră asta vă 
vreți a fi, și asta vreți de la concetățenii noștri. Și da, domnule primar ați făcut greșeli, e greu cu 
sângeorzenii, pentru că nu-i așa, tuturor ne e greu dimineața, suntem morocănoși. Și asta se-
ntâmplă în Sângeorz, s-a dormit mult, vreo 16 ani, și acum suntem morocănoși. Ați greșit 
domnule primar din cauza faptului că, înainte de implementarea acestor reguli, ar fi trebuit să 
puneți pe primul loc școala de pe Cormaia, și să acordați o mare atenție educației celor mici, știți 
de ce? Pentru că aveți nevoie de o nouă generație care să respecte aceste reguli, pentru că e 
nevoie de educație, e nevoie ca în această ruină de oraș, să educăm noi generații, care să  nu-și 
arunce gunoaiele în Someș și nici să-și facă scurgerea în Valea Borcutului. Nu-i educați cu 
postări pe Facebook, să știți, educația se face la școală. Educația stă la bază civilizației, domnule  
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Ogâgău, un oraș populat cu oameni inteligenți, e automat civilizat și curat. Ceea ce încercați 
dumneavoastră acum este să schimbați mentalitatea unor oameni, care trăiesc așa 
dintotdeauna. Nu puteți învăța un câine bătrân șmecherii noi!  

În ceea ce-l privește pe domnul Daniel Suciu, termenul de învins nu are legătură cu 
rezultatul alegerilor, pentru că nu știu dacă a reprezentat vreodată o adevărată miză pentru 
actualul deputat. Unul dintre motivele pentru care ați pierdut alegerile domnule Suciu, este 
reprezentat de educația precară, pentru că în anul 2017, unul dintre criteriile pentru alegerea 
primarului într-un oraș, este reprezentat de locul unde a copilărit, jenant de-a dreptul. Ați 
pierdut alegerile din cauza faptului că n-ați fost conștient de faptul că Liviu Dragnea, e un ucigaș 
de capital electoral în interiorul arcului carpatic și la momentul actual, probabil, oriunde în țară. 
Dar nu despre asta e vorba acum, alegerile s-au consumat demult, acum ne bate la ușă un 
referendum al cărui artizan sunteți, fie că vreți sau nu să admiteți acest lucru. Indiferent de 
rezultatul acestuia și dumneavoastră vă situați alături de echipa dumneavoastră din consiliul 
local în tabăra învinșilor. Ați pierdut domnule deputat, când v-ați lăsat absorbit de scandaluri pe 
Facebook, de replici copilărești. Și nu, n-am să vă critic pentru felul în care votați cu privire la 
mărirea alocațiilor și nici n-am să vă înjur pentru salariul pe care îl încasați. Dezaprob total, 
cuvintele care vă sunt adresate în mediul online de anumite persoane, dar asta domnule Suciu 
este tot un eșec dar nu neapărat al dumneavoastră personal, ci al formațiunii politice din care 
faceți parte și a celorlalte formațiuni politice, care nu au reușit să-i facă pe oameni să înțeleagă 
ce înseamnă democrația cu adevărat și libera exprimare, asta pentru că nici dumneavoastră, în 
speță clasa politică, n-ați reușit să înțelegeți acest lucru în mai bine de un sfert de secol. Ați 
pierdut domnule Suciu pentru că faceți parte dintr-o formațiune politică care ignoră și, pe 
alocuri, disprețuiește educația.  

Am ajuns și la principalii învinși, și anume sângeorzenii cei făloși și gospodari. În 
Sângeorz oamenii pierd, de ani buni, și cu toate acestea primesc politicieni în curte, îi servesc cu 
plăcinte, se lasă mințiți, manipulați și sunt inamici feroce ai schimbării și ai educației. De aici și 
16 ani de PSD în care a înghețat „satul cu blocuri” pentru că Sângeorz-Băi este oraș numai în 
acte. Ne place să ne „fălim” cu faptul că Sângeorzul este oraș, nu-i așa dragii mei consăteni? Ei 
bine orașele nu sunt împânzite cu rahat de cal și nici cu turme de oi ziua în amiaza mare! Dar 
toate astea țin de educație și tot ceea ce am scris eu aici ține de educație sau mai bine zis de 
absența ei. Suntem un popor cu preponderență needucat, așa că nici noi sângeorzenii nu facem 
excepție. Sunteți vinovați dragii mei sângeorzeni, că să-l citez pe edilul orașului, pentru faptul că 
nu vă educați copiii, sunteți vinovați și dumneavoastră domnule primar și dumneavoastră 
domnule Suciu, pentru că există o mulțime de tineri în Sângeorz care consideră că a termina un 
liceu și a merge la facultate e o prostie. Sunteți vinovați pentru că există tineri care zic „dau un 
tun de 1 milion de euro, stau 3 ani la pușcărie și când ies sunt bine mersi”. Aici e problema, asta 
ar trebui să vă îngrijoreze, dar nu vă îngrijorează și știți de ce, pentru că ăștia sunteți voi, voi 
sunteți cei care dați tunuri de milioane de euro, în schimbul a câtorva ani de închisoare. În 
schimb, domnilor, vă place jocul politic, vă place să faceți glumite pe Facebook, să pozați în 
cetățeni model și mari iubitori ai locuitorilor acestui oraș, când pe voi vă interesează doar de voi 
și de buzunarele voastre! Și da, vinovații pentru felul în care gândesc tinerii, în ziua de astăzi 
sunteți voi, pseudo politicienii, care oferiți niște modele absolut grotești pentru tânără 
generație. M-am întors, am să mai scriu! E nevoie!  

P.S. Domnule prefect, mă scuzați era să uit de dumneavoastră, am auzit că vreți să 
retrageți acreditările jurnaliștilor, nu zic mai mult decât ce v-a zis cineva zilele trecute, va cam 
curge comunismul din colțul gurii. Greu să ai demnitate în PSD, este? Hai cu referendumul pe 
repede înainte!!! Trăiască democrația!  
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ALIN BOZBICIU este un artist tânăr, talentat, reprezentând pictura figurativă a 

Școlii Cluj din România. El excelează în mediul de pictură în toate faţetele sale. Un stil moale cu 
perie largă și utilizarea abundentă a vopselei sunt caracteristice stilului său. Paleta rumenește 
pe spectrul culorilor pământului și a culorilor grisaille cu izbucniri de culoare foarte rare. 

Artistul este pasionat de subiecţii din propria sa înconjurătoare și de reprezentarea 
unor indivizi familiari sau chiar înrudiţi. Animale, în special câini, joacă în multe din picturile 
sale. Subiecţii sunt stabiliţi în poziţii private, intime, de obicei, singure și aparent 
neasumate. Deseori privirea lor este întoarsă pe podea, trupurile lor se îndoaie sau se îndoaie, 
ceea ce transmite un sentiment că oamenii descriși sunt abandonaţi sau scufundaţi în gânduri 
private. Câinii întăresc intimitatea momentului și creează o legătură emoţională între persoana 
din imagine și spectator. După o nouă contemplare, uneori se observă detalii în imagini care 
implică prezenţa altora. 

Bozbiciu este dedicat subiecţilor săi în repetiţie constantă, munca în serie este o 
metodă principală a operei sale. Îi permite să-și studieze subiecţii în diferite formate și variante, 
eliminând clisele conţinutului și reprezentării. Această metodă obligă privitorul să privească mai 
aproape pentru a distinge motivele. În acest fel, Bozbiciu pune la îndoială și provoacă percepţia 
noastră asupra imaginilor. În ciuda faptului că pictura lui este figurativă, este de asemenea 
extrem de aloofă doar sugerând lucrurile în loc să fie explicită. Multe sunt lăsate ambigue și 
deschise pentru interpretare sau asociaţii ale spectatorului. Mișcările mari ale pensulei sunt un 
instrument de transmitere a emoţiilor și senzualităţii care nu conţin conţinut. De aceea, munca 
lui cere să fie privită din nou și din nou pentru a fi văzută. Ei își dezvăluie calităţile lor corecte 
atunci când se întâlnesc cu devotament. 
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